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Veselil sem se, ko so mi rekli:  
»V Gospodovo hišo pojdemo.«

Ps 122,1
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Dan se končuje in se nikoli več ne vrne. Velja le, kako smo ga 
živeli, čeprav marsikaj ni bilo popolno. Nič nas popolnoma ne 
osreči … Jasno je, da nič razen Boga, Stvarnika, ki je izvir 
vsega dobrega in je sam začetek našega življenja, ne more 
človeku zagotoviti obstoja, ga narediti večnega ali pa biti vir 
popolne sreče. (p. Martin Kmetec)
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Govoriti, pisati o revščini v dana-
šnjem svetu sploh ni težko. Še kako 
se nas dotaknejo strahotne popla-
ve na Koroškem. Človek, ki je celo 
življenje garal, da bi sebi in družini 
nekaj ustvaril, postane v nekaj urah 
revež brez vsega. Revež, da, pravi re-
vež, odvisen od pomoči drugih. 
V globalnem smislu pa živi nekaj 
milijard v totalni revščini, na drugi 
strani pa so trije veliki, ki si hočejo 
deliti svetovni kapital. Tudi pri nas se 
morajo množice zadovoljiti z malim, 
da nekateri lahko delijo svojim. Če 
pogledamo v zgodovino, so vedno 
bili na eni strani bogati in na drugi 
strani množice revnih. Medtem ko si 
eni lahko privoščijo Havaje in druge 
znamenite destinacije, se drugi ko-
maj prebijajo iz meseca v mesec. 
V ta čas krutega materializma in 
sekularizacije vrednot naj umestim 
evangeljsko uboštvo, za katerega si 
prizadevajo mnogi kristjani, ki želijo 
v moči krsta živeti evangelij. Seveda 
je treba najprej povedati, da Jezus 

nikoli ni poveličeval revščine, ko je 
rekel: »Blagor ubogim v Duhu, zakaj 
njih je nebeško kraljestvo.« Uboštvo 
in drugi blagri so izziv za doseganje 
nebeškega in pobožanstvijo življe-
nje človeka. 
Bogu posvečene osebe: redovniki, 
redovnice in člani tretjih redov, po 
predvideni pripravi naredijo zaob-
ljube pokorščine, čistosti in uboštva. 
Vse oblike redovništva imajo sku-
pno hojo za Kristusom, ki se največ-
krat kaže v življenju po zaobljubah. 
Tokrat želimo predstaviti uboštvo.
Zelo preprosto rečeno – gre za ne-
navezanost na materialne dobrine 
in navezanost na duhovno. Osebe z 
zaobljubo uboštva ne morejo oseb-
no razpolagati z dobrinami večje 
vrednosti, torej ne morejo sklepati 
kupoprodajnih pogodb ipd. v la-
stnem imenu, lahko pa, če zastopajo 
skupnost. 
Prvi zagovornik zaobljub je bil sv. 
Frančišek Asiški. V Vodilu je zapisal: 

Uboštvo

»Vodilo in življenje 
manjših bratov je spol
njevanje svetega evan
gelija Jezusa Kristusa z 
življenjem v pokoršči
ni, brez lastnine in v 
čistosti.«
Janez Pavel II. v Posve-
čenem življenju zapiše: 
»Očetov poziv spod-
buja tri učence, naj vse 
zaupanje postavijo vanj 
in ga naredijo za sredi-
šče svojega življenja.« 
V tem vidim smisel za-
obljub pri redovnikih in 
vseh, ki hočejo z zaob-
ljubami slediti Kristusu, 
ki je vedno hotel biti 
ubog med ubogimi, kar 
posebej jasno pove v 

podobi uboge vdove. 
Vedno sem pripravljen na vpraša-
nje, kako je uboštvo uresničljivo v 
konkretnem življenju. Če je osebi z 
zaobljubo središče življenja duhov-
no, potem je uboštvo pot do duhov-
nega. Dokaj hitro prepoznamo, ali je 
duhovnik »telesnik« ali je res duho-
ven človek. Tudi za vse vernike velja 
enako. Nihče ni ponosen, če ga ime-
nujemo »materialist«, saj je kot člo-
vek degradiran samo na materialno. 
Biti človek pa je nekaj več. K temu 
več pa nam pomaga evangeljski 
svet uboštva, ki človeku ne jemlje, 
ampak je pot za duhovno rast. Kako 
živeti uboštvo? V 6. čl. razlage Vodila 
OFS piše: »Vsak dan in to na različne 
načine moramo v krstni resničnosti 
umirati skušnjavi bogastva, ugod
ja, moči, prevare, laži, polovičarstva, 
neiskrenosti, sebičnosti ter vstajati s 
Kristusom v resnico, dobroto, spošto
vanje, poštenost in zmernost.« To je 
evangeljsko uboštvo.

p. Tarzicij Kolenko
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Dan se končuje in se nikoli več ne vrne. Velja le, kako 
smo ga živeli, čeprav marsikaj ni bilo popolno. Nič nas 
popolnoma ne osreči. Nič nam ne ostane v rokah. Vrv, 
s katero je bila barka našega življenja pripeta k pomolu, 
ne more ostati v naših rokah. Ne more nam ostati v ro-
kah žlica, s katero smo jedli, kozarec, iz katerega smo pili. 
Kaj vse smo držali, kaj vse smo si želeli pridržati, koliko 
čustev in občutij smo si želeli zadržati, morda le kot spo-
min. Pa vendar moramo vse izpustiti, vse izročiti. 
Jasno je, da nič razen Boga, Stvarnika, ki je izvir vsega 
dobrega in je sam začetek našega življenja, ne more člo-
veku zagotoviti obstoja, ga narediti večnega ali pa biti 
vir popolne sreče. To pomeni, da je edina pot, vredna, 
da jo prehodimo, pot k bistvu, očiščenje srca, odpo-
ved in razlastitev. V luči vere smo sposobni razločeva-
ti vrednost vseh stvari, ki so nam bile dane ali pa smo 
si jih prislužili z lastnim delom. To spoznanje oziroma 

p. Martin Kmetec

Uboštvo kot krepost

zavedanje pa nam pomaga živeti tako, da nam dobrine 
tega sveta ne zaslepijo oči, temveč nas vedno znova uči-
jo, da usmerimo pogled proti nebu in se Bogu nenehno 
zahvaljujemo. 
Frančišek s svojim zgledom pričuje, da je bila njegova 
pot do smisla življenja in do polnosti življenja pot odre-
kanja: zapustil je dom, zapustil je vse, kar mu je dajalo 
gotovost, ker je želel, da bi njegova edina gotovost bil 
Bog, ki ga je spoznal kot Očeta. Hotel je biti ubog kot 
Jezus, Božji Sin, ki se je odrekel svoji božji moči, slavi in 
veličastvu ter postal eden izmed nas. V svetopisemskem 
kontekstu je ideal uboštva »visoki ideal ljubezni«, ko 
gre za ločitev od zemeljskih dobrin, da bi sledili Jezusu 
(p. Milan Holc).
Na koncu Pisma redu najdemo molitev, v kateri Franči-
šek izraža vsebino krščanskega življenja, zato more biti 
ta molitev tudi naša molitev. 
»Vsemogočni, večni, pravični in usmiljeni Bog, daj nam 
ubogim, da bomo zaradi tebe delali, kar vemo, da hočeš, 
in vedno hoteli, kar je tebi všeč; da bomo notranje očišče
ni, notranje razsvetljeni in vžgani z ognjem Svetega Duha 
mogli hoditi po stopinjah tvojega ljubljenega Sina, našega 
Gospoda Jezusa Kristusa in le po tvoji milosti priti k tebi, 
Najvišji; ti, ki v popolni Trojici nedeljivo Eden živiš in kralju
ješ v slavi, vsemogočni Bog, na vse veke vekov. Amen.« 
Bistvo uboštva, kot ga pojmuje Frančišek, je biti »notra-
nje očiščen«. Beseda »čisti« se pojavi v 14. vrstici Pisma 
redu (FPRe), ko Frančišek opominja brate duhovnike, naj 
mašujejo »čisti«; »s čistim srcem« in »čistim namenom«, 
in sicer samo iz ljubezni do Kristusa. »Nič torej od svoje-
ga ne pridržite sebi, da vas popolnoma sprejme On, ki se 
vam vsega daje« (FPRe 29).
Sveti Pavel pravi takole: »Kaj imaš, česar bi ne prejel? Če 
pa si prejel, kaj bi se ponašal, kakor bi ne prejel?« (1 Kor 
4,7) Pred Bogom bi morali biti popolnoma revni, kakor 
tisti, ki nima ničesar. Eckhart trdi, da mora človek biti 
»prost vseh stvari in vseh del, notranjih in zunanjih«, in 
sicer zato, da bi v sebi pripravil prostor, kjer Bog lahko 
prebiva in deluje. 
Krepost uboštva, ki v nas ustvarja držo zavedanja Bož-
je vsemogočnosti in ljubezni, pa je bistvena tudi za naš 
odnos do bližnjega: v družini, redovni skupnosti, v vseh 
oblikah družbenega življenja. Ni mogoče objeti nekoga 
z zvezanimi rokami: ni mogoče ljubiti, če smo navezani 
nase, na dobrine in uživanje.
Značilnost naše civilizacije je prilaščanje: uspeh, želja 
po oblasti in neodvisno, osebno odločanje o pome-
nu življenja; prilaščanje volje in zahteva po pravici do 
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neomejene svobode odločanja; velike dežele si prilašča-
jo pravico nad stvarstvom. Politika, utemeljena na pose-
dovanju in agresiji, pomeni prilaščanje tega, kar pripada 
drugim. Ideologija in z njo sistem komunizma je rojen 
iz velikega vprašanja o izkoriščanju človeka po človeku. 
Tudi danes je logika ekonomije, svetovne politike vele-
sil: prilastiti si čim več. Jasno je, da zaradi te ideologije 
trpi tudi narava. 
Papež Frančišek nenehno opozarja na veliko vprašanje 
uboštva, ki je temeljni vzrok migracij. Naj pripomnim 
samo, da ga povzroča tudi izpraznjen prostor zahodne-
ga sveta, vzrok katerega je ravno tako ideologija sebič-
nosti. Nerodovitni smo, ker smo vezani na svoje ugodje. 
V apostolski spodbudi Evangelii Gaudium je papež izja-
vil, da »želi revno Cerkev za revne«, ker »nas lahko veliko 
naučijo« in »je nujno, da se vsi pustimo evangelizirati 
od njih« (EG, št. 198). Po njegovem mnenju naj bo re-
vščina nauk in sporočilo za evangelizacijo. Seveda pa to 
ne pomeni, da imajo revni samo pravice in bogati samo 
dolžnosti; vsi skupaj smo pred Bogom odgovorni drug 
za drugega. 
Bodimo ubogi v duhu, ponižnega srca; imejmo veliko 
ljubezen do Kristusa, ki nas uči, da bi tudi mi postali in-
strumenti Božje ljubezni do človeka. 

In bil je brat,
ubogi brat Frančišek

iz Assisija.
In ljubil je Boga in ljubil je Kristusa

tako,
da je dobil na svojih rokah,

da je dobil na svojih dobrotljivih rokah,
da je dobil na svojih objemajočih rokah, da je dobil 

na svojih sklenjenih rokah,
da je dobil na svojih izmučenih nogah,

da je dobil na svojih nogah
rane Jezusove.

Jakob Emeršič
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Uvod
Nadaljujemo razmišljanje o nastanku Frančiškovega Po-
trjenega vodila. V prejšnjem delu smo predstavili pot, ki 
je vodila do generalnega kapitlja leta 1221, kjer so bratje 
sprejeli t. i. Nepotrjeno vodilo, in sledili samemu dogaja-
nju na omenjenem »rogozniškem« kapitlju. V tem delu 
se bomo soočili s kratkim obdobjem od 1221 do 1223, ki 
je pripeljalo do Potrjenega vodila in tako sklenilo krog, 
ki se je odprl s prvotnim vodilom iz leta 1209. 
Nepotrjeno vodilo je bilo sprejeto za »dobo preizku-
šnje«. Moralo je še zoreti do dokončne oblike besedi-
la, treba je bilo dodati natančnejše pravne norme, bolj 
jasne zapovedi, upoštevati nove elemente pri hitrem 
razvoju bratstva, poslušati mnenje Svetega sedeža in 
besedilo predvsem skrajšati. 
Popotnica generalnega kapitlja leta 1221 je bila meša-
nega značaja: po eni strani so bratje sicer sprejeli Nepo-
trjeno vodilo, po drugi strani pa so se še čutile napetosti 
med Frančiškom in sobrati. Po letu 1221 se je Frančišek 
vedno bolj umikal in iskal tišino – govorimo lahko tudi 
o krizi odnosov. Frančišek se je vedno bolj pogosto 

spraševal, ali je bilo vse njegovo delo zastonj. Ta dvom 
– nekateri to obdobje imenujejo tudi »velika skušnjava – 
ga je spremljal vse do vzpona na La Verno leta 1224, ko 
je Frančišek prejel stigme.
A vrnimo se k vodilu. Frančišek je (tudi s pomočjo zau-
pnikov in prijateljev) spoznal, da mora napisati novo vo-
dilo, ki bi ga potem predložili papežu v potrditev. Pozimi 
1222–1223 se je z dvema bratoma, Leonom, svojim zve-
stim tovarišem, in Bonicom iz Bologne, uglednim prav-
nikom, odpravil v Fonte Colombo, kjer se je v tišini lotil 
sestavljanja novega vodila. Tu ni manjkalo dramatičnih 
trenutkov. Različni viri nam pripovedujejo o tem, da je 
Frančišek besedilo novega vodila dal v pregled general-
nemu vikarju Eliju, ta pa naj bi ga iz malomarnosti izgu-
bil, čeprav naj bi šlo v resnici za zavrnitev »prestrogih« 
navodil. Frančišek naj bi se potem hitro vrnil v Fonte Co-
lombo in tam po Božjem navdihu bratu Leonu narekoval 
besedilo vodila, ki je bilo identično prejšnjemu (Bona-
ventura, Legenda Maior, 4,11: 1084; Speculum perfectio
nis, poglavje I., FF 1678). Tudi tukaj so bratje po različnih 
provincah izrazili svoje dvome in strahove zaradi pre-
strogega vodila in prosili Elija, naj se odpravi k Frančišku 

p. Igor Salmič

Ob 800-letnici Frančiškovega 
Potrjenega vodila – 3. del
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in mu predstavi njihovo zaskrbljenost. Nekateri viri na 
dramatičen način opisujejo predvsem Frančiškov odgo-
vor Eliju in bratom, ki so ga spremljali. Frančišek naj bi 
se ob tej priložnosti obrnil k Jezusu in mu potožil glede 
bratov; v tistem trenutku naj bi se mu z neba oglasil sam 
Kristus z besedami, da je vodilo Božja in ne Frančiškova 
stvaritev in da želi, da se le-to izpolnjuje dobesedno in 
brez razlage (sine glosa), ter da naj tisti, ki ne želijo izpol-
njevati vodila, zapustijo red. Navzoči naj bi osramočeni 
in s sklonjenimi glavami odšli domov (Asiška kompilaci
ja, CAss 113: 1672). Ob neki drugi priložnosti je Frančišek 
bratom namenil podobno trde besede: »Kdo so tile, ki 
so iz mojih rok iztrgali moj red in red bratov? Če bom šel 
na generalni kapitelj, jim bom že pokazal svojo voljo« 
(Asiška kompilacija, CAss 44: FF 1567/22).
Dogodek v Fonte Colombu spominja na goro Sinaj, ko 
se je Bog sam razodel Mojzesu in mu narekoval deset 
zapovedi. Ali je ta pripoved verodostojna? Moramo 
namreč vedeti, da obstaja veliko 
virov, ki so močno kritizirali brata 
Elija, izhajali iz strožjih gibanj, ki jih 
lahko imenujemo »spirituali«. Ker 
je bil Elija kontroverzna oseba in 
je bil leta 1239 tudi odstavljen kot 
generalni minister, kasneje pa celo 
izobčen, je bil deležen ogromno 
kritik, ki so ga zadele s strani tistih 
bratov, ki so bolj zagovarjali in bra-
nili prvo ubožno bratstvo okrog 
svetega Frančiška. Z zgodovinske-
ga vidika je malo verjetno, da bi 
Elija nalašč izgubil omenjeno vodi-
lo. Bolj verjetno se zdi, da osnutek 
besedila ni ustrezal raznim mini-
strom in rimski kuriji, zato je moral 
Frančišek napisati novo besedilo, 
avtorji legend/življenjepisov pa so 

se lažje kot papeža »lotili« žr-
tvenega jagnjeta Elija. Sledili 
so tedni in meseci vnašanja 
popravkov, pri čemer je v ve-
liki meri pomagal Frančiškov 
prijatelj kardinal Hugolin, ka-
snejši papež Gregor IX. Njemu 
je Frančišek najbolj zaupal, 
zato je tudi z lažjim srcem 
sprejel spremembe v vodilu. 
Še pred tem je bilo besedilo 
vodila sprejeto s strani bra-
tov tudi na binkoštnem ge-
neralnem kapitlju leta 1223, 
potem pa so sledila omenje-
na dopolnila s strani rimske 
kurije. Dolg proces nastanka 
dokončnega besedila je bil 
končan 29. novembra 1223, 
s potrditvijo vodila papeža 

Honorija III. z bulo Solet annuere. Govorimo torej o »po-
trditvi« in ne o »odobritvi« vodila, saj se je Honorij III. v 
omenjeni buli skliceval na papeža Inocenca III., ki je že 
leta 1209 na nek način odobril Frančiškovo prvotno vo-
dilo (propositum vitae). Zato vodilo iz leta 1223 tudi ime-
nujemo »potrjeno«. Že na prvi pogled opazimo, da je to 
besedilo veliko krajše od tistega iz leta 1221, saj ima le 
dvanajst poglavij namesto prejšnjih štiriindvajsetih.
Lahko si zastavimo legitimno vprašanje: Ali Potrjeno 
vodilo resnično odseva Frančiškovo voljo? Nekateri raz-
lagalci v omenjenih posegih sobratov, predvsem pa rim-
ske kurije vidijo osiromašenje Frančiškovega navdiha 
in karizme, ki naj bi bila razvidna v prvotnem vodilu iz 
leta 1209, pa tudi v tistem iz leta 1221. Dejansko je treba 
priznati, da je vodilo iz leta 1223 delo več rok, a hkrati 
moramo tudi vedeti, da se je red izjemno hitro širil in 
iz majhne skupine okrog svetega Frančiška, ko so bratje 
brez posebnih pravnih okvirov želeli živeti po evangeliju, 
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postal številčen svetovni red, ki 
je združeval ljudi vseh slojev, 
od najpreprostejših bratov pa 
vse do najuglednejših profe-
sorjev na evropskih univerzah. 
Ta razvoj je bilo treba upošte-
vati tudi v novem besedilu, 
zato so nekateri poudarki čez 
čas postali drugačni. Šlo je za 
neke vrste srednjo pot, kjer 
je vsaka stran dosegla nekaj, 
hkrati pa se nečemu tudi od-
povedala. Frančišek je bil kljub 
temu, da se je leta 1220 odpo-
vedal vodstvu reda, še vedno 
zelo navzoč v Potrjenem vodi-
lu, saj večkrat govori v prvi ose-
bi: zapovedujem, opominjam, 
svetujem … Je pa Frančiškov 
prispevek v Potrjenem vodilu 
razviden pri uporabi besed »bratstvo«, »religio« in »red«. 
Gre namreč za tri stopnje razvoja Frančiškovih manjših 
bratov: od prve skupine bratov okrog svetega Frančiška, 
ki je živela brez posebnih pravnih okvirov (»bratstvo«), 
preko napol organiziranega bratstva, ki je že imelo ne-
katere pravne poudarke in tudi zaobljube (»religio«), pa 
vse do organiziranega cerkvenega reda z vsemi pravni-
mi strukturami (red oz. »ordo«). Čeprav so Frančiškovi 
bratje leta 1223 že tvorili pravi red med drugimi redovi 
v Cerkvi, pa je Frančišek dosegel, da sta v Potrjenem vo-
dilu poleg »reda« še vedno močno navzoči besedi »brat-
stvo« in tudi »religio«. Tako vidimo, da je izraz »bratstvo« 
navzoč štirikrat, »religio« enkrat in »red« štirikrat. Gre za 
neke vrste kompromis med Frančiškom in Rimom. V Ne-
potrjenem vodilu iz leta 1221 je še bolj razvidna Fran-
čiškova volja, saj je tam beseda »bratstvo« omenjena 
trikrat, »religio« petkrat in »red« nobenkrat. 
Še beseda o papeški buli, s katero je bilo Frančiškovo 
vodilo »potrjeno«. Morda nas preseneča dejstvo, da je 
papež z bulo Solet annuere uporabil najpreprostejšo 
obliko, ki se je uporabljala za redne posle rimske kuri-
je in kjer je bil podpisan le preprost uslužbenec rimske 
kurije. Ob priznanju reda pridigarjev (dominikancev) iz 
leta 1216 se je npr. uporabila slovesna bula Religiosam 
vitam eligentibus, ki so jo podpisali papež in devetnajst 
kardinalov. Zakaj so za Frančiškove brate uporabili pa-
peško bulo za preproste zadeve, če pa smo videli, kako 

zahteven proces je bil potreben, da je prišlo do do-
končne oblike Potrjenega vodila, in kako je bilo to vo-
dilo pomembno tudi za samo Cerkev? Delno je bilo za 
to »krivo« Frančiškovo vztrajanje, da njegovo bratstvo 
(»fraternitas«) ne želi biti kot drugi klasični redovi znotraj 
Cerkve, ki so imeli pravice do imetja in posebno zaščito 
Apostolskega sedeža. Bula ni mogla biti posebej slove-
sna, saj za to ni bilo dovolj elementov. Tudi dejstvo, da 
je Honorij III. red manjših bratov le »priznal«, ne pa tudi 
»odobril«, je papeški buli odvzelo vso njeno slovesnost. 
Poleg tega preseneča tudi zelo kratek in celo hladen 
uvod papeža Honorija III., v katerem ne razloži okoliščin, 
ki so pripeljale do nastanka bule. Ta diplomatski molk 
lahko razlagamo s tem, da je bilo med brati še veliko 
nerazrešenih debat okrog vodila in papež s slovesnostjo 
ni želel še dodatno prilivati olja na ogenj. Navsezadnje 
pa so se za preprostejšo obliko bule morda odločili tudi 
zato, ker bi verjetno Frančišek, najmanjši med najmanj-
šimi, gladko zavrnil kakršnokoli slovesno bulo, ki bi bra-
tom prinesla določene privilegije. 
Kljub preprosti obliki pa papeška bula zaključuje dolg 
in kompleksen proces nastanka Potrjenega vodila, zato 
29. november 1223 velja za pomembno prelomnico v 
zgodovini manjših bratov. V zadnjem sklopu (v naslednji 
številki) pa se bomo na kratko ustavili še ob sami vsebini 
Potrjenega vodila.
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Uboštvo je v središču evangelija  
in ni ideologija
Pripravil p. Milan Kos

Če bi iz evangelija odstranili uboštvo, ne bi bilo mogo-
če razumeti Jezusovega sporočila. Tako je zatrdil papež 
Frančišek, ko je 16. junija 2015 maševal v kapeli doma 
sv. Marte. Homilijo je posvetil prav nasprotju med boga-
stvom in uboštvom.
Sveti Pavel je v Korintu organiziral nabirko za Cerkev v 
Jeruzalemu, ki je takrat živela težke trenutke uboštva. Iz-
hajajoč iz berila, ki opisuje ta dogodek, je papež najprej 
poudaril, da je tako danes kot takrat uboštvo »beseda, ki 
vedno spravi v zadrego«. Pogosto se sliši, da duhovniki, 
škofje, kristjani, redovnice preveč govorijo o uboštvu. 
Kot da bi bili »nekoliko komunisti,« je dodal sveti oče. 
Pa vendar je prav uboštvo v središču evangelija in brez 
njega ne bi o Jezusovem sporočilu razumeli ničesar. Ko 
je apostol Pavel pisal Cerkvi v Korintu, je opredelil tudi 
resnično bogastvo. Tamkajšnjim vernikom je dejal, da so 
bogati v veri, besedi, spoznanju, v vsakršni gorečnosti in 
ljubezni. Tako jih je spodbudil, naj bodo, kakor so bogati, 
širokosrčni tudi v tem velikodušnem delu nabirke.

Zlato pravilo
Kdor ima v srcu veliko bogastva – gorečnost, ljubezen, 
Božjo besedo, poznavanje Boga – naj dela tako, da bo 
»to bogastvo doseglo tudi žepe«: »To je zlato pravilo. Kadar 
vera ne doseže žepov, ni prava vera.« Papež je pojasnil, da 
v tem Pavlovem zlatem pravilu vidimo nasprotje med 
bogastvom in uboštvom. Cerkev v Jeruzalemu je bila 
v ekonomskih težavah, a je bila vseeno bogata, ker je 

imela zaklad evangeljskega 
oznanila. In ta Cerkev, ki je 
bila uboga, je z evangelj-
skim oznanilom obogatila 
Cerkev v Korintu: »Dala ji je 
bogastvo evangelija.«

Medsebojna 
izmenjava med 
bogastvom in 
uboštvom
Pavel je Korinčanom tako 
dejal, da so bili oni, ki so 
bogati ekonomsko in so 
bogati v mnogih stvareh, 
prej ubogi, saj so bili brez 
oznanila evangelija. A prav 
tako so oni obogatili Cerkev 
v Jeruzalemu, saj so razširili 

Božje ljudstvo. »Iz uboštva pride bogastvo,« je pristavil 
papež Frančišek. Gre za »medsebojno izmenjavo«. To je 
temelj »teologije uboštva«. Jezus Kristus, ki je bil bogat, 
saj je imel Božje bogastvo, je postal ubog in se je poni-
žal za nas. V tem je tudi pomen prvega blagra »blagor 
ubogim v duhu«: biti ubog pomeni pustiti se obogatiti 
Kristusovemu uboštvu. Pomeni ne hoteti drugega bo-
gastva kakor Kristusovega.

Kaj je krščansko uboštvo?
»Kadar pomagamo ubogim, ne delamo krščansko dobro
delnih del. To je dobro in človeško – dobrodelna dela so do
bre in človeške stvari – toda to ni krščansko uboštvo, ki ga 
želi in oznanja Pavel. Krščansko uboštvo pomeni, da dam 
ubogemu iz mojega, ne iz nepotrebnega, ampak tudi iz 
nujnega, kajti vem, da me on bogati.« Ubogi pa me boga-
ti, ker je Jezus dejal, da je v ubogem on sam.

Uboštvo je v središču evangelija; ni 
ideologija
Papež Frančišek je v nadaljevanju ponovno poudaril, da 
me obogati, kadar se odrečem nečemu, kar ni odvečno, 
da bi to dal ubogemu ali kakšni ubogi skupnosti. Kadar 
to storim, v meni deluje Jezus. Deluje pa tudi v dru-
gem, da me obogati. »To je teologija uboštva; to je, ker je 
uboštvo v središču evangelija; ni ideologija.« In prav to je 
skrivnost Kristusa, ki se je ponižal, ki je postal ubog, da 
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bi nas obogatil. Tako je mogoče razumeti, zakaj je prvi 
od blagrov »blagor ubogim v duhu«. Biti ubog v duhu po-
meni hoditi po tej Gospodovi poti uboštva. Gospod se v 
zgodovini Cerkve še naprej ponižuje, s tem »kruhom« pa 
nas bogati.
Sv. Frančišek Asiški v XIV. opominu – Uboštvo v duhu 
– pravi: »Blagor ubogim v duhu, zakaj njih je nebeško 
kraljestvo (Mt 5,3). Mnogo jih je, ki so vneti za molitev in 
sveta opravila ter se telesno mnogo zatajujejo in postijo. 
Takoj pa so užaljeni in se pohujšujejo zaradi ene same 
besede, ki se zdi žaljiva zanje, ali zaradi kake stvari, ki jim 
je odvzeta. Ti pač niso ubogi v duhu. Kdor je namreč za-
res ubog v duhu, ta sam sebe sovraži (prim. Lk 14,25–26) 
in ljubi tistega, ki ga bije po licu (prim. Mt 5,39).« 

Sprejeti svojo ranljivost
Kolikokrat nam je bilo povedano ravno nasprotno? V živ- 
ljenju je treba biti nekaj, biti nekdo … Treba si je ustva-
riti ime … Iz tega se rodita osamljenost in nesrečnost: 
če moram biti »nekdo«, potem tekmujem z drugimi in 
živim v obsesivni skrbi za svoj ego. Če ne sprejmem dej-
stva, da sem ubog, s sovraštvom sprejmem vse, kar me 
spominja na mojo krhkost. Ta krhkost mi namreč pre-
prečuje, da bi postal pomembna oseba, bil bogat in si 
pridobil čast.
»Vsakdo v sebi dobro ve, da ne glede na to, koliko se trudi, 
ostaja korenito nepopoln in ranljiv. Ni maske, ki bi lahko 
prekrila to ranljivost. Vsakdo izmed nas je v sebi ranljiv in 
mora sam videti, na katerih področjih. A kako slabo je živ
ljenje, če zavračam lastne omejenosti!« je ob neki prilo-
žnosti poudaril papež in nadaljeval, da ponosne osebe 
ne prosijo pomoči, ker se morajo pokazati kot samo-
zadostne. Čeprav zelo potrebujejo pomoč, jim ponos 
preprečuje, da bi zanjo prosile. »Kako težko je sprejeti 

napako in prositi odpuščanje!« je zatrdil papež in ponov-
no spomnil, da mladoporočencem, ki ga vprašajo, kako 
naj živijo svoj zakon, pravi, da obstajajo tri čarobne be-
sede: smem, hvala in oprosti.
»To so besede, ki izvirajo iz uboštva duha. Ne bodite vsiljivi, 
ampak prosite za dovoljenje: ‚Misliš, da je dobro narediti 
to?‘ Na ta način v družino pride dialog, mož in žena se po
govarjata. ‚To si storil zame, storila zame. Hvala ti, to sem 
potrebovala, potreboval.‘ A vedno pride do tega, da nare
dimo tudi napako: ‚Oprosti mi.‘« Kot je dodal papež, mu 
zakonci pogosto rečejo, da je ravno tretja beseda naj-
težja, namreč opravičiti se, prositi odpuščanje. »Kajti po
nosen človek tega ne zmore, ne zmore se opravičiti, vedno 
ima prav. Ni ubog v duhu. Gospod pa se nikoli ne utrudi od
puščati nam; žal smo mi tisti, ki se utrudimo prositi ga za 
odpuščanje. Nepripravljenost, da bi prosili za odpuščanje, 
je težka bolezen.«

Uboštvo je priložnost za milost
Kot je nadaljeval papež, je težko prositi za odpuščanje, 
ker nas to poniža. »Pa vendar je skrivanje svojih pomanj
kljivosti naporno in mučno. Jezus Kristus nam pravi, da je 
biti ubog priložnost za milost; in nam pokaže pot izhoda. 
Dal nam je pravico, da smo ubogi v duhu, kajti to je pot 
Božjega kraljestva.« A po papeževih besedah je treba iz-
postaviti temeljeno stvar: »Ni se nam treba spremeniti, da 
bi postali ubogi v duhu, kajti to že smo! Potrebujemo vse. 
Vsi smo ubogi v duhu, berači smo. To je človeško stanje.«

Božje kraljestvo pripada ubogim v duhu
Božje kraljestvo pripada ubogim v duhu. Obstajajo tisti, 
ki imajo kraljestva tega sveta, imajo dobrine in imajo 
udobje. A to so kraljestva, ki se končajo. Moč ljudi, tudi 
največji imperiji, minejo in izginejo. »Pri dnevnikih ali v 
časopisih velikokrat vidimo, da je neka močna vlada, ki je 
včeraj bila, danes padla. Bogastva tega sveta minejo, tudi 
denar. Nikoli nisem videl, da bi se za pogrebnim sprevodom 
peljal selitveni kamion. Nihče ničesar ne odnese s sabo. Vse 
bogastvo ostane tu. Božje kraljestvo pripada ubogim v 
duhu. So tisti, ki imajo kraljestva tega sveta, imajo dobri
ne in imajo udobje. A vemo, kako končajo. Zares kraljuje, 
kdor zna bolj od sebe ljubiti resnično dobrino. In to je Božja 
moč.«
V čem se je Kristus pokazal močan? Ker je znal storiti ti-
sto, česar kralji zemlje ne delajo: dati življenje za ljudi. To 
je resnična moč. Moč bratstva, moč ljubezni, moč poni-
žnosti. »To je storil Kristus,« je izpostavil sveti oče: »V tem 
je prava svoboda. Kdor ima to moč ponižnosti, služenja, 
bratstva, ta je svoboden. V službi te svobode pa je uboštvo, 
ki ga hvalijo blagri. Obstaja namreč uboštvo, ki ga mora
mo sprejeti, to je uboštvo naše biti, in uboštvo, ki ga mora
mo iskati, to je konkretno uboštvo, svoboda od stvari tega 
sveta, da bi lahko ljubili. Vedno moramo iskati svobodo 
srca, ki ima svoje korenine v našem uboštvu.«



11Svetopisemske ikone

»Nihče med njimi ni trpel 
pomanjkanja« (Apd 4,34)

Matjaž Celarc

V tem poletnem obdobju smo bili zaradi naravne ka-
tastrofe na eni strani priče hude stiske, ki je nekatere 
spravila na rob preživetja, in prave človečnosti na drugi. 
Jezus ob tem poudarja, da je vsaka stiska spodbuda k 
spreobrnjenju (Lk 13,3.5) in da je uboštvo stalnica na-
ših življenj (Mt 26,11), vendar pa se vse to spreminja, 
če se stopi v Jezusovo logiko na pot podelitve svojega 
bogastva (Lk 18,2). Jezusovo povabilo ni usmerjeno le k 
materialni pomoči, temveč predvsem k pravičnosti, soli-
darnosti in sočutju. Svoje besede Jezus udejanja s svo-
jim načinom življenja v odnosu do stiskanih in družbeno 
izločenih ter ne nazadnje s svojo smrtjo in vstajenjem. 
Na tej podlagi zaživi tudi skupnost Njegovih učencev, 
kjer ni čutiti pomanjkanja. Jezusovo povabilo, Njegovo 
življenje in življenje skupnosti kristjanov predstavljajo 
ključno spodbudo, kako naj bi se soočili s stisko in ubo-
štvom.
Jezusovo povabilo. V svetopisemski tradiciji temati-
ko uboštva izpostavita dve besedi: »potreben« (hebr. 
ʾeḇyôn) in »reven« (hebr. ʽanî), ki nastopata kot sinoni-
ma, kot to zaznamo v Ps 9,18: »Gospod, ki skrbi za ubo-
ge ter revne.« Jezus v svojem govoru na gori, v katerem 

nakazuje, kako naj bi človek živel, da bi prispel k sreči, 
uresničenju, harmoniji in miru, spregovori tudi o ubo-
štvu. Medtem ko v Matejevem evangeliju slišimo izpo-
stavljen duhovni vidik blagra »ubogih in potrebnih«, ki 
vse zaupajo Bogu (Mt 5,3), pa Luka izpostavi konkret-
nost uboštva, in to ne zgolj kot oblike neposedovanja 
nobenih materialnih dobrin, temveč uboštvo kot način 
solidarnosti in medsebojne povezanosti, ki govori o 
navzočnosti Božjega kraljestva (Lk 6,20). 
Jezusova pot. Jezus temo uboštva naslovi tudi v svojem 
programskem govoru v shodnici v Nazaretu, ko predsta-
vi svoje poslanstvo kot prinašanje blagovesti, novice 
odrešenja in osvoboditve ravno ubogim (Lk 4,18). Pri 
tem Jezus ni bil ne bankir ne mecen, temveč prihaja z 
Mojzesovim preroškim vzorom, ki vidi skrb za uboge kot 
del zaveze (2 Mz 23,6).
Ideal o sprejemanju ubogih Jezus oznanja premožnim 
(Lk 14,13–21), ki jih vabi k novemu življenju (Lk 19,8). V 
osrednjem delu Lukovega evangelija, ko Jezusa poslu-
šajo cestninarji in grešniki na eni strani ter farizeji in pi-
smouki na drugi (Lk 15,1–2), predstavi ključno sporočilo 
evangelija, ki je namenjeno ubogim: Oče sprejema vse 

Uboštvo kot solidarnost pri Luku 
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(Lk 15,31), imetje pa je namenjeno sočutju in solidarno-
sti (Lk 16,25). Jezus razume imetje skozi prizmo Božjega 
kraljestva. Ne pomaga zbiranje bogastva, če je človek 
reven pred Bogom (Lk 12,21), se žene za zemeljskimi 
stvarmi, na katere je zvezal srce, medtem ko je pozabil 
na bližnjega in na zaklad pri Bogu (Lk 12,34). Jezus ne-
dvomno kliče k hoji za seboj, kar pomeni »ločitev od« 
navezanosti na zemeljske dobrine zaradi »odločitve za 
večjo dobrino«, Božje kraljestvo (Lk 18,29–30). Medtem 
ko je bogatim težko spustiti stvari iz rok, je 
to mogoče ob želji po srečanju z Jezusom 
in odločitvi, da Jezus in drugi vstopijo ter 
postanejo del bogatinovega življenja (Lk 
19,9–10). Jezusova pot, povzeta v bese-
dah o križu (Lk 9,23), se v prvem trenut-
ku udejanji v podaritvi življenja na križu, 
v polnosti pa ob izhodu k Očetu, ko sam 
postane darovalec življenja (Lk 9,31; Apd 
2,33–36).
Jezusova skupnost. Luka v Apostolskih 
delih opisuje življenje prve skupnosti, ki 
je z darom Svetega Duha postala edina 
in med seboj povezana kakor »eno srce 
in ena duša« (Apd 4,32). Ta opredelitev je 
pomenljiva in odstira starozavezne teme-
lje vzpostavljanja odnosa z Bogom in so-
človekom. Na eni strani zaznamuje zavezo 
z Bogom (5 Mz 6,5), na drugi pa temu primeren odnos 
do sočloveka v stiski (5 Mz 15,10). V odnosu z Bogom 
naj bi človek postajal bolj podoben Bogu in s tem bolj 
človeški. Kakor Gospod skrbi za uboge in revne (Ps 9,18), 
to narekuje nov način življenja in postaja tudi pogoj bla-
goslova zaveze (5 Mz 15,7–8).
Posameznikova stiska odstira pomanjkanje družbene 
pravičnosti in naravnih obdelovalnih površin ter veselja 
ob medsebojnem obdarovanju. Jezusova skupnost, ki 

živi iz milosti srečanja z Vstalim 
(Apd 4,33), naj bi svoje življenje 
konkretno delila z drugimi; in si-
cer tudi v delitvi dobrin, tako da 
nihče ne čuti osti pomanjkanja 
(Apd 4,34). Tako Luka ponovno 
»odmeva« judovsko tradicijo za-
veze in sedmega leta. Čeprav v 
deželi ne bo zmanjkalo revežev 
(5 Mz 15,11), pa naj bi na podla-
gi zaveze z Bogom nihče ne trpel 
zaradi te revščine (5 Mz 15,4–5). 
Luka pri tem jasno zapisuje, da 
ne gre za neurejeno razprodajo 
in razdrobitev imetja, temveč za 
urejeno podaritev sebe, svojega 
življenja in darov apostolom in s 
tem vsej skupnosti (Apd 4,35).
Luka to življenje ponazori z dve-
ma primeroma. Na eni strani 

Barnaba s prodajo svoje njive želi v celoti dati svoje živ-
ljenje za skupnost (Apd 4,36–37), medtem pa zakonca 
Hananija in Safira z neiskreno izročitvijo uničujeta svoje 
življenje (Apd 5,1–11). Ob tem postaja razvidno, da ne 
gre za imetje, za denar, temveč za odnos, za željo, da s 
svojimi darovi in zmožnostmi sebe dajem na razpolago 
za druge. Ne gre zgolj za humanitarnost ali antropofilijo, 
temveč za resnično sočutje s sočlovekom in iskreno, soli-
darno ljubezen, ki temelji na daru Svetega Duha.

Stiska, uboštvo spremljata človeštvo. Jezus tega ne za-
nika, temveč se zoperstavi družbeni nepravičnosti, ki 
dodatno prispeva k trpljenju ubogih. Jezus spominja na 
zavezo z Bogom, ki naj bi bila merilo življenja v skupno-
sti. Človek v odnosu z Bogom ne reši vseh stisk, temveč 
postaja resnični človek, ki ne prezre sočloveka, išče na-
čine pomoči ter bližino, ki vrača dostojanstvo in človeka 
vredno življenje. 
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Blagor ubogim v duhu
Uboga sestra klarisa

Marsikje po Sloveniji ljudje še močno čutijo posledice 
neurij, hudih poplav in plazov, zato je smiselno premi-
šljevati prav o uboštvu. Številni so ostali brez vsega, 
zopet drugi pa so odgovorili na to z velikodušnostjo in 
veliko darovali za oškodovane. Na eni strani revščina, 
na drugi pa velikodušna solidarnost in pomoč. Vendar 
Gospod ne blagruje materialnega uboštva. Nekdo je 
lahko materialno ubog, pa kljub temu hlepi po imetju. 
Razmere, kakršne so nenadoma nastale pri nas, nam 
lahko pomagajo doumeti, da snovne dobrine niso vse. 
Pomembne in potrebne so le toliko, da nam pomagajo 
preživeti. Morda so te strašne razmere komu pomagale, 
da je prerezal vezi, ki so ga premočno vezale na boga-
stvo, ki ga je imel. Do Boga resnično pride le človek, ki 
je ubog v duhu, saj se tudi Bog približa ljudem samo v 
uboštvu. To je točka, v kateri se nebo in zemlja zlijeta, je 
skrivnosten kraj srečanja med Bogom in človekom.
Naš Odrešenik je rekel: »Blagor ubogim v duhu, kajti nji-
hovo je nebeško kraljestvo« (Mt 5,3). To je bil in je prvi 
in trden temelj vsega evangeljskega življenja. To so zelo 
dobro razumeli apostoli in vsi svetniki, posebej sveta 
Asižana, vendar pa uboštva nihče ni doumel na tako vi-
soki stopnji kakor presveta Devica Marija. V Njeno srce 
nikdar ni prišla nobena predstava o svetnem bogastvu 
niti ni poznala posvetnega nagnjenja; vse stvari je lju-
bila samo kot Gospodove stvaritve, ostalemu pa se je 
ogibala, ker bi lahko oviralo Božjo ljubezen. »Zaradi tega 
najbolj popolnega in občudovanja vrednega uboštva je 
Božja Mati postala Kraljica neba in vsega ustvarjenega« 
(klarisa Marija Jezusova). 
Zato si je tudi sv. Klara od papeža izprosila privilegij ubo-
štva, ki je njej in njenim sestram zagotavljal pravico, da 
trajno živijo brez vsakršne lastnine. »O blaženo uboštvo! 

Njim, ki ga ljubijo in se ga oklepajo, obljublja 
Bog nebeško kraljestvo. Gospod Jezus Kristus, 
ki je vladal in vlada nebo in zemljo, se ga je 
oklenil bolj kakor česarkoli.« 
Ta sveta nenavezanost, da bi lažje živela samo 
za Stvarnika, je očarala tudi moje srce, da sem 
pustila vse, kar sem imela, in odšla v samo-
stan. Ko sem še kot majhna deklica gledala 
film o sv. Frančišku in sv. Klari, sem bila tako 
prevzeta ob tem, ko je asiški Ubožec metal 
obleko skozi okno, da sem hotela tudi jaz na-
rediti enako. Tega seveda nisem naredila, osta-
lo pa je hrepenenje po popolnem uboštvu, ki 
sem ga lahko začela uresničevati pozneje. Ne 
morem reči, da sem ga že uresničila, ker si je 
za to treba prizadevati vse življenje. Kakor sta 

naša serafinska ustanovitelja postavila svoj temelj na tr-
dno skalo uboštva in sta se ga z vsem srcem oklenila, 
se ga držala in ga goreče priporočala svojim bratom in 
sestram, tako sem začela tudi jaz v svobodi srca postav-
ljati temelje svoje duhovne stavbe na to predragoceno 
uboštvo, na to najvišjo in varno goro nenavezanosti na 
zemljo in združenja z Bogom. 
S klariso Frančiško Farnese vzklikam: »To želim, to hočem 
in to iščem z vsemi svojimi močmi in po tem hrepenim 
podnevi in ponoči. Da bi to dosegla, sem pripravljena 
narediti vse, kolikorkoli težko, nadležno in mučno bi že 
bilo. To je moj poklic, to je moja duša in vse mora biti 
usmerjeno k prizadevanju, da dosežem to sveto nena-
vezanost.« 
Za konec pa naj s klariso sv. Baptisto Varano zakličem: 
»Kako ubog je, kdor želi kaj drugega kakor Boga! Kako 
bogat je, kdor nima drugega kot Boga!«
Naredimo torej prostor Bogu in se osvobodimo vsega, 
kar nas ločuje od Njega! Ne nabirajmo si zakladov na ze-
mlji, ampak v nebesih. Če bomo ubogi v duhu, se nam 
bodo odprla vrata nebeškega kraljestva. 
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Kako temu svetu bolj iskreno  
prinašati Kristusa?
Pogovor pripravil p. Milan Kos

Med mašo na praznik apostolov Petra in Pavla nas je v 
minoritski cerkvi sv. Petra in Pavla na Ptuju nagovoril 
generalni asistent za Srednjo Evropo p. Igor Salmič. V 
pridigi je izpostavil veličino Rima, ki jo je mogoče vide-
ti, in svetost tega kraja, če se poglobimo v skrivnosti, ki 
so se na tem mestu zgodile ob mučeništvu dveh apo-
stolov mučencev. Tako lahko tudi na duhovništvo naših 
jubilantov gledamo ne samo kot na nekaj zunanjega, 
ampak kot na milost, ki jo daje Bog po duhovništvu. V 
tem smislu jubilanti razkrivajo, kako je v teh letih Božja 
milost delovala v njihovem duhovniškem življenju.

P. Andrej Feguš, tvoja pot redovništva in 
duhovništva se ni začela takoj po osnovni šoli, kot 
je to bila navada v tistem času. Končal si že srednjo 
šolo, ko si prišel med minorite z željo, da se nam 
pridružiš.
Verjetno je bil takrat glede prihoda mlajše generaci-
je v red čas spremembe. Trije smo v zgodnjih odraslih 
letih vstopili v postulat. S tem ni bilo vzgoje v malem 
semenišču in gotovo smo bili za provinco izziv novega, 
sicer ne neznanega, a drugačnega. Začutil sem, da je du-
hovni poklic moja pot, in se odpravil na iskanje. Leta so 
minevala. Danes sem minorit, iščem pa na neki način še 
vedno. Sicer ne, ali sem na pravem kraju, vsekakor pa, 
kakšno je poslanstvo.

Letos obhajaš 25 let duhovništva. Lahko bi rekel, 
da si večino pastoralnega dela posvetil mladim 
(mladinske skupine, FO in FRAMA). Verjetno ne 
ostajajo samo lepi spomini, ampak kaj več.

Že v času bogoslovja in seveda ka-
sneje mi je bilo še posebej pri srcu 
delo z mladimi. Gospod daje, kar 
je za to potrebno. Včasih je bilo več 
telesne vitalnosti in s tem povezane 
pripravljenosti na fizične napore pri 
kolesarjenju z njimi ali kakih drugih 
podvigih. Tega je bilo precej in je za-
pustilo lepe spomine, ki nas vse še 
danes povezujejo. Danes sem neko-
liko bolj rejen in rad bi rekel, da bolj 
moder, a nisem prepričan. Vsekakor 
sem bolj izkušen in preudarnejši pri 
razporejanju svojih moči.
Najlepše pri vsem tem pa je, da so 
se spletle plemenite vezi, ki se kaže-
jo na primer ob porokah nekdanjih 
mladink in mladincev, FRAME ... in 

krstih njihovih otrok. Toplo mi je pri srcu, ko vidim, da 
sicer gremo vsak svojo pot, a je v nas tisti čas ustvaril 
delček doma.

Tvoje življenje je ves čas tesno povezano z glasbo. 
Kaj tebi osebno pomeni in kako jo uporabljaš v 
pastoralnem delu?
Malo prej sem povedal, da malo bolj previdno razpore-
jam svoje moči. Glasba je neverjetna. Veliko sicer vlagaš, 
a še več vrača in krepi. Ob glasbenem udejstvovanju ne 
potrebujem toliko telesne kondicije in tudi nenehne-
ga iskanja novih tem za pogovore z mladimi ni toliko. 
Vse se odvija nekako bolj spontano. Doživljam, da se s 
pogovornimi skupinami enkrat izpoješ. Mladina še ni 
poklicana, da hrani tistega, ki z njimi dela. Kasneje je to 
drugače. Pri zakonski skupini recimo doživljam, da sem 
do neke mere tudi nošen. Ob glasbi se, pri delu z mladi-
mi, izražamo na globlji način. Petje v zboru ali igranje v 
inštrumentalni zasedbi v svojem bistvu zahteva, da se 
poslušamo, si damo prostor, se uglašujemo ... Iz tega se 
potem pogosto rodi pogovor. Temu botruje skupna iz-
kušnja, ne neka ideja, o čem bi se lahko pogovarjali ali 
skupaj doživeli. Poleg tega je glasba odlična za doživlja-
nje bogoslužij. To je njen končni namen, če se tega zave-
damo ali ne. Vse lepo služi Bogu.
Zame osebno je glasba pot iskanja, ki sem jo prej omenil. 
Morda ravno glasba najlepše opisuje našega Stvarnika.

Vidimo te na skiroju … v habitu in tudi v 
delavski obleki. Kako vidiš preroškost redovništva 
in duhovništva danes?
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Moje mestno prevozno sredstvo služi samo krajšanju 
potrebnega časa, da pridem iz samostana na župnijo in 
nazaj.
Iskreno povedano se ne sprašujem, kako bi pričeval, 
skušam pošteno živeti in uresničevati, kar je pač polože-
no vame. To je lahko glasbeno ustvarjanje, pogosto je to 
ročno delo, včasih študij, molitev ... Glede na priložnost 
se v dotični obleki peljem ali grem po našem mestu. Če 
sem delal v delavnici, se pač peljem v delavski obleki na 
drugo delovno mesto. Morda je malo umazana od dela, 
kar pa po mojem ni sramota. Če sem bil ravno v cerkvi 
ali sem se ukvarjal z župljani ali gosti, se mi ne zdi spor-
no stopiti v habitu na skiro. Včasih sem bil deležen kake 
opazke, a v zadnjem času se mi zdi, da me je ulica spre-
jela. Če bo Bogu prav prišlo ... naj bo tudi to pričevanje.

P. Janko Gašparič, izhajaš iz duhovniške družine, 
bi lahko rekli. Morda nam lahko na kratko 
spregovoriš, kako si začutil klic, da postaneš minorit 
duhovnik?
Ko se lotevam odgovora na to vprašanje, bi najprej na-
vedel besede preroka Jeremija: »Preden sem te upodo-
bil v materinem telesu, sem te poznal, preden si prišel iz 
materinega naročja, sem te posvetil« (Jer 1,5).
Kot drugo bi omenil dogodek – kot mi je pripovedovala 
mama – iz zgodnjega otroštva: tri mesece po rojstvu – 
ob koncu julija 1956 – sem zbolel za meningitisom. Moje 
življenje je bilo na nitki, zlasti v noči s 1. na 2. avgust, 
ko je bil v Kloštru umorjen gvardijan p. Gavdencij Golob. 
Odpeljali so me v bolnišnico in mama je šla v Klošter, 
da bi darovala za sv. mašo za zdravje. V tistem groznem 
vzdušju, na katero je naletela, je zavzdihnila: »Če se je to 
noč moralo na tako kruti način končati življenje p. Gav-
dencija in če bo moj otrok ostal živ in bo ozdravel, ne 
bom nič nasprotovala, če bi se morda odločil za duhov-
niški poklic …«
Naslednja pomembna stvar je to, da so v našo domačo 
hišo patri pogosto prihajali: obiskovali so bolno staro 
mamo, prišli so blagoslovit hišo, včasih sem patra smel 
spremljati od hiše do hiše … K maši in verouku sem 
hodil v Klošter; bil sem ministrant in včasih so me patri 
povabili na zajtrk … Lahko bi naštel še več stvari … Re-
kel bi le: »Nekaj semena pa je padlo na dobro zemljo in 
obrodilo sad …« 

Večino duhovniškega časa si preživel v 
pastoralnem delu. Ob župnijskem pastoralnem 
delu ti je bilo zaupano vodenje doma duhovnih 
vaj na Prežganju in romarska pastorala na 
Ptujski Gori. Lahko spregovoriš o kakšnih 
dogodkih na Prežganju in Ptujski Gori, ki so ti 
ostali najbolj v spominu?
Prva leta duhovniškega življenja (po letu 1983) sem pre-
živel v župniji sv. Petra in Pavla na Ptuju: veliko osnov-
nošolskega verouka (Sv. Rok), delo z ministranti, delo z 
mladinsko skupino, obiski družin, blagoslovi hiš, skrb za 
nemočnega in bolnega redovnega brata Gabrijela in še 
in še, saj se je leta 1989 obhajala 750-letnica samostana 
in se je takrat rekonstruiral prezbiterij …
Po šestih letih kaplanske službe so mi zaupali službo žup- 
nika na Prežganju in v Javoru (v ljubljanski nadškofiji). 
Na Prežganju je bilo treba skrbeti tudi za dom duhovnih 
vaj, kamor je čez vse leto prihajalo veliko skupin. Mladi 
so bili veseli in navdušeni, da so ob duhovnih stvareh 
uživali na raznih igralih – poleti celo v bazenu … Duhov-
niki, ki so pripeljali skupine, so me večkrat prosili za spo-
ved otrok; večkrat so skupine napotili k naši župnijski 
maši, če so morali iti maševat v svojo župnijo. 
Ob tem sem nekaj časa bil tudi vzgojitelj v dijaškem seme-
nišču na Zaloški cesti v Ljubljani, in če na Prežganju kdaj 
za vikend ni bilo skupine, smo naše semeniščnike odpe-
ljali na Prežganje, da so bili tam pri nedeljski maši. Ljudje 
so jih videli in so radi darovali domače dobrote za seme-
nišče. Kot vzgojitelj semeniščnikov sem hodil na roditelj-
ske sestanke in govorilne ure v šole, kamor so hodili naši 
fantje: gimnazija Želimlje, škofijska gimnazija v Šentvidu 
pri Ljubljani, ekonomska šola v Ivančni Gorici, grafična in 
lesarska šola v Ljubljani, kovinarska šola v Domžalah …
Novo obdobje v moji duhovniški službi in redovnem živ-
ljenju je bila Ptujska Gora: skrb za župnijo, za romarje in 
turiste; veliko porok in krstov – tudi od drugod, veliko 
spovedovanja, prepevanja v cerkvi; razna gradbena in 
obnovitvena dela itd. V veliko pomoč pri sprejemanju 
turistov in romarjev mi je bil pater Maks in tako se je 
našlo nekaj časa tudi za obdelovanje vinograda na Jan-
škem Vrhu. Ob nedeljah popoldne sem rad bil v cerkvi 
– pred Marijo – ob izbrani glasbi … in obiskovalci so radi 
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zapisali, da jim je to pravi balzam za dušo in da so si ob 
tem »napolnili baterije«; to sem tudi sam čutil …

Vemo, da te spremlja bolezen, ki ti onemogoča, 
da bi lahko z vsemi močmi deloval v pastoralnem 
delu. Živiš pa v minoritskem samostanu na 
Ptuju in se posvečaš bolnim bratom ter skrbi za 
samostanski vrt. V tem poslanstvu gotovo vidiš 
nove izzive.
Prav je zapisano: spremlja me bolezen – že precej časa 
sladkorna (tip 2) in na nogi se je pojavil začetek gangre-
ne; morali so mi amputirati del stopala. Dodatni »križ« 
so težave v križu in zaradi tega sem imel pred leti prvo 
operacijo zaradi ukleščenega živca, pred dvema letoma 
pa drugo operacijo zaradi zožitve kanala (spinalna ste-
noza); to slednje se zopet pojavlja … Čeprav ne morem 
z vsemi močmi delovati v pastorali, pa po svojih močeh 
pomagam, kjer in kolikor lahko: maše, spovednica; maše 
v domovih za starejše Ptuj, Juršinci, Žabjak; v preteklih 
dveh šolskih letih sem imel vsak teden tudi dve uri vero-
uka v pomožni šoli na Ptuju; obiskujem bolnike in umi-
rajoče v bolnišnici; skrbim za p. Franca Meška, ki zaradi 
demence in inkontinence potrebuje pomoč in nego … 
Tisto, pri čemer pa se najbolj sprostim in uživam, je delo 
na vrtu, kjer mi vrtno orodje čudovito služi za oporo in 
deloma tudi za ravnotežje, saj sem sicer zelo odvisen od 
palice in rolatorja …

Poznamo te kot navdušenega pevca ne samo 
cerkvenih pesmi, ampak tudi ljudskih. Je to samo 
za tvojo dušo ali kaj več?
Ne vem točno, kako mi je ostalo v spominu toliko pesmi 
– cerkvenih in ljudskih, ki so primerne za razne dogodke, 
praznike, bogoslužje, dele maš, določene odlomke Sv. 
pisma, godove svetnikov ipd. Bil je god sv. Marjete, sv. 
Ane ipd. – z veseljem sem zapel pesem v čast tem svetni-
cam; bral se je evangelij o sejalcu in semenu, o zakladu 
in odločil sem se, da sem zapel pesem F. Juvana »Glejte, 
sejalec gre sejat«, naslednjo nedeljo pa pesem »Našel 
velik zaklad sem«. Vidim, da pomaga projekcija besedila 
pesmi na platno, pa tudi animacija ljudi, občestva! Tudi 
na praznovanjih rad zapojem, saj je to popestritev. 

P. Franc Meško – zlatomašnik zaradi 
bolezni ne more odgovoriti na vprašanja, 
zato sem jubilanta zaprosil, da sta izrazila 
svoje misli o njem …
P. Janko je takole dejal: »Zlatomašnik, bod‘ poz-
dravljen!«
Za 25 in 40 let duhovništva moramo biti vsi Bogu 
zelo hvaležni, na poseben način pa tudi za 50 let, 
to je za zlatomašniški jubilej našega patra Franca 
Meška, ki je po rodu iz Polenšaka. Ko so naši so-
bratje – takrat še iz Turnišč – prosili, da ga sprej-
memo v svojo skupnost, ker zaradi demence 
potrebuje vso oskrbo, sem zanj prevzel skrb jaz 
(p. Janko); skrbel sem tudi za p. Jožeta Osvalda.
Od »Dobro jutro!« do »Lahko noč!« potrebuje 

pomoč pri oblačenju in osebni higieni (demenca, inkonti-
nenca), pri mizi … Včasih nepričakovano doživim, da me 
poboža, se nasmeji in mi reče: »Bog lonaj!« Včasih – sicer 
bolj nelogično – rad razlaga, kje je potoval, kaj vse je delal: 
Proštija, Videm, Javor (Sostro), Stoperce (Ptujska Gora), Tur-
nišče; občasno omeni tudi, da je doživel težko prometno 
nesrečo … Rad gre z mano na dvorišče, sedi pod brajdo in 
uživa, ko pridejo blizu naše muce in se z njimi »pogovarja«. 
Rad gre na sprehod z rodnim bratom Jožetom – Jože, hvala 
Ti! Hvaležen sem sobratom, ki ga večkrat na »svoj« način 
nagovorijo in zanj poskrbijo, če sem odsoten … Z nami je 
tudi pri maši in deloma tudi pri molitvi brevirja.
»Hvaljen, moj Gospod, v onih, ki zaradi tvoje ljubezni 
prenašajo slabost in trpljenje, zakaj ti, Najvišji jih boš kro-
nal … Hvalite in poveličujte mojega Gospoda in zahvalite 
se mu in služite mu v veliki ponižnosti!« (Sv. Frančišek A.)

P. Andrej Feguš je ob koncu slovesne maše (tudi 
zlate maše) izrekel naslednje misli:
Naš p. Franc že dolgo nosi breme bolezni, ki ga je in ga 
vedno bolj prevzema. Ni več sposoben prave komu-
nikacije z nami. Dolgo v sobivanju v istem samostanu 
tega nisem razumel, še manj seveda sprejel. Pozabljal je 
stvari, ki smo se jih dogovorili, ali jih je naredil čisto po 
svoje. Izgledalo je kot samovolja, danes pa mi je težko, 
ker vem, da sem bil pogosto krivičen do njega. Ni mogel 
drugače. Verjetno se je v sebi boril s pozabo in skušal iz 
situacije narediti najboljše. Jaz pa neučakan in vedno v 
domnevni časovni stiski ... si lahko mislimo.
Danes ga ob 50-letnici njegovega mašništva gledam in 
se sprašujem, kdo od naju temu svetu bolj iskreno pri-
naša Kristusa. Občudujem redke trenutke, ko se zjasni 
in dovoli pogled v lepoto svoje notranjosti, ki jo je zelo 
pogosto ščitil pred neučakanci in nevernimi Tomaži.
Verjetno je pastorala križa res kraljeva ... najbolj Njegova ...

Hvala bratom za njihovo delitev misli ob 
jubilejih, ki jih v tem letu obhajajo. Naj nas 
tudi ta pogovor spodbudi, da bomo uresničevali 
Jezusovo naročilo: Prosite gospodarja žetve, naj 
pošlje delavcev na svojo žetev …
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Marija, (za)upaj
Marija, upaj,

nisi sama več na poti,
angel k tebi milo stopi,

Marija, ti zaupaj.

Marija, veruj,
nate se Gospod ozira,
tudi ko te svet prezira,

Marija, ti zaupaj.

Marija, bódi,
tudi ko tvoj Sin umira
in učence strah požira,

Marija, ti zaupaj.

Marija, ljubi,
tudi če je ranjeno srce,
obraz ti močijo solze,

Marija, ti zaupaj.

Marija, ne obupaj,
kdo bo rekel »Zgodi se«,

prinesel novo upanje,
Marija, ti zaupaj.

Tilen Kocjančič
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Mučeniška smrt in svetništvo 
Maksimilijana Kolbeja
Celjska Mohorjeva družba je izdala knjigo Malo živ- 
ljenje Maksimilijana Kolbeja. »To je knjiga, ki nas s 
svojo obravnavo duhovnosti ne more pustiti ravno
dušnih. Oče Kolbe je v njej predstavljen kot Človek, ki 
je svoje življenje posvetil Bogu in vsemu, kar je Božje. 
V varstvo se je zaupal Devici Mariji in v njenem ime
nu ter v imenu Boga s svetovljansko držo potoval po 
svetu in s seboj nosil krščanstvo. Med drugo svetovno 
vojno so ga nacisti prijeli in – ko se je žrtvoval, da bi 
rešil drugega – usmrtili, papež pa ga je leta 1982 raz
glasil za svetnika.«

V knjigi je med drugim zapisano, da se je 16. okto
bra 1917 zbralo sedem študentov teologije okoli 
kipca Device Marije. Med njimi je bil en sam duhov
nik: Joseph Pal, tisti, ki je v svojem poljskem sobratu 
iskal in nato našel svetnika. Pobudnik »zarote«, brat 
Maksimilijan, je iz svoje kute potegnil četrtino lista – 
»Ustanovni statut Vojske Brezmadežne«. Program je 
bil sestavljen iz treh točk.
Namen: Zavzemanje za spreobrnjenje grešnikov, 
krivovercev, razkolnikov idr. in še posebej prostozi
darjev ter posvečenje vseh pod vodstvom in s pomo
čjo Brezmadežne Device.
Pogoji: Popolna osebna posvetitev Brezmadežni kot 
orodje v njenih brezmadežnih rokah. Nošenje »čudo
delne svetinje«.

Sredstva: Vsak dan čim več
krat moliti: O Marija, brez ma
deža spočeta, prosi za nas, ki 
se k tebi zatekamo, in za vse 
tiste, ki se ne zatekajo k tebi, 
še posebej za prostozidarje.
Uporabljanje vseh legitimnih 
sredstev, kolikor je le mogoče, 
glede na različnost življenj
skih stanj, razmer in okoliščin 
vsakega, in to vneto in preu
darno. In predvsem nošenje 
čudodelne svetinje.
Daleč od hrupa in besnenja 
sveta je bila ustanovljena 
Vojska Brezmadežne. Njeni 
začetki so bili skromni, vendar 
je Duh vel: tri dni pred njeno 
neopazno ustanovitvijo se je 
Devica z brezmadežnim sr
cem še zadnjič prikazala ma
lim pastirčkom v Fatimi. 
Marija je ključ do Kolbejeve 
skrivnosti. Naj to ne spravi v 
slabo voljo tistih kristjanov, ki 
iz strahu pred »malikovanjem 
Marije« skrivajo Devico pod 
mernikom. Naj se pomirijo: 
za Kolbeja Marija ni Jezusova 
tekmica, ampak jo postavlja 
na mesto, ki ji pripada. Po njej 
je Jezus prišel na svet, po njej 
bo tudi svet prišel k Jezusu. 
Ali z besedami svetega Lud
vika Marije Grigniona Mont
fortskega: »Marija je čudoviti 
odmev Boga. Ko ji vpijemo: 
Marija, odmeva: Bog; ko jo s 
sveto Elizabeto imenujemo 
blažena, slavi odmev samo 
Boga.«

Brezmadežna
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Vabim vas, da postanete člani Vojske Brezmadežne 
in se vsak dan izročite Brezmadežni ter nosite čudo
delno svetinjo. Ponovno smo izdali posvetilno moli
tev s svetinjico z željo, da bi bili zvesti člani in orodje 
v njenih brezmadežnih rokah.
Posvetilno molitev z medaljo Brezmadežne lahko 
dobite na naslovu: milan.kos@rkc.si.

Iz zapisov sv. Maksimilijana 
Kolbeja …
Narava in struktura Vojske Brezmadežne
M. I. (Vojska Brezmadežne) ni bratovščina v običajnem 
pomenu besede, to je skupina ljudi, ki se združujejo 
zaradi skupnega interesa. »M. I. je gibanje, ki mora pri-
tegniti množice, jih iztrgati vplivu in moči satana. Med 
dušami, ki se bodo posvetile Brezmadežni, bo nekaj 
takih, ki jih bo vodilo višje, do vrha posvetitve, do juna-
štva v služenju Božjemu kraljestvu po Brezmadežni. Voj-
ski Brezmadežne se lahko pridružijo tudi verski redovi, 
kongregacije, vsi deli Cerkve. Pripadnost M. I. omogoča 
vsakemu članu, da se glede na svoj položaj in življenjsko 
stanje posveti in doseže krščansko popolnost z aposto-
latom v službi Brezmadežne. Naj bo M. I. prej transcen-
dentna kot univerzalna, se pravi, naj se ne predstavlja 
kot še ena organizacija poleg mnogih že obstoječih, 
ampak naj raje globoko prodre v vse organizacije.« (Pi-
smo p. Maksimilijana Kolbeja, 31. 12. 1935)
Člani M. I. pripadajo Immaculati (Brezmadežni); ta pri-
padnost mora biti v vsakem smislu brezpogojna, do-
končna in neomejena. Kdor vstopi v M. I., postane last 
Immaculate. Kolikor ji član pripada, toliko postane Je-
zusova last, tako kot je tudi ona v celoti pripadala svo-
jemu Sinu in Bogu. M. I. se imenuje Militia, viteštvo, ker 
se člani ne omejujejo na popolno posvetitev Imma-
culati, ampak si po svoji Kraljici prizadevajo pridobiti 
številne duše, da bi se tudi one posvetile Njej. V skladu 

z namenom M. I. se člani zavzemajo za spreobrnjenje 
grešnikov, heretikov, shizmatikov, judov itd., zlasti pro-
stozidarjev; zavzemajo se tudi za posvečenje duš pod 
plaščem in na priprošnjo Brezmadežne.
P. Maksimilijan Kolbe razlikuje v M. I. tri stopnje glede na 
gorečnost, možnosti in življenjsko stanje članov:
1. Na prvi stopnji M. I. se posamezni vitez osebno posve-
ti Immaculati ter ob upoštevanju svojega življenjskega 
stanja in različnih okoliščin uporabi vsa zakonita sred-
stva za dosego zmage.
Ta stopnja je osnova, temelj Vojske Brezmadežne: v 
svojem osebnem, individualnem življenju posamezni 
bojevnik moli, se žrtvuje in deluje kot vitez Immaculate.
2. Na drugi stopnji M. I. se vitezi združujejo s posebnimi 
pravili in programi. Združijo svoje moči, da bi lažje in hi-
treje dosegli cilj.
To je stopnja skupnega delovanja in združevanja vite-
zov za javni apostolat. Vitezi se lahko združujejo za raz-
lične dejavnosti, bodisi na ravni župnije, to je prioriteta, 
bodisi znotraj verske skupnosti. Možno pa je tudi zdru-
ževanje vitezov iste starosti ali vitezov, ki imajo isti ide-
al, isto idejo apostolata itd. Tudi obstoječe organizacije 
(npr. mladinske ali študentske skupine) lahko sprejmejo 
ideal Vojske Brezmadežne in delujejo kot M. I.
3. Tretja stopnja M. I. je popolna predanost Brezmade-
žni. Ona ima vso pravico, z nami lahko počne, kar hoče 
in kadar hoče. Mi popolnoma pripadamo Njej in Ona 
popolnoma pripada nam. Vse počnemo z njeno pomo-
čjo, živimo in delamo pod njenim varstvom.
Posvečeno življenje lahko štejemo za vrh M. I. – vitez se 
v celoti in brez zadržkov izroči apostolatu Brezmadežne 
in to izročitev potrdi z redovniškimi zaobljubami.
»In tako je prva stopnja omejena na individualno de-
lovanje, druga dodaja družbeno delovanje, tretja pa s 
preseganjem vseh meja teži k junaštvu.« (Pismo p. Ma-
ksimilijana Kolbeja, 25. 5. 1920)

Pripravil p. Milan Kos

Brezmadežna

Marija je ključ do Kolbejeve skrivnosti.  
Naj to ne spravi v slabo voljo tistih kristjanov,  

ki iz strahu pred »malikovanjem Marije« skrivajo Devico pod mernikom.  
Naj se pomirijo: za Kolbeja Marija ni Jezusova tekmica,  

ampak jo postavlja na mesto, ki ji pripada.  
Po njej je Jezus prišel na svet,  

po njej bo tudi svet prišel k Jezusu. 
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Pripravlja: Doroteja Emeršič

Frančiškova pot je dar za jutri,
dar življenju, ki ga živimo,

z mislijo, da so Bogu darovana pota
še vedno dar 

človeku.
Frančiškova molitev nas nevidno 

dviga.
Glej, ne najde vsak, kdor 

išče,
miru, tišine.

V trdni veri se te dotakne
povsem nepričakovano.
Le moli, sestra, brat moj,

tudi tebi je, kot vsem v življenju,
veliko darovano.

Silva Žabota
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Pot, ki se več ne obnavlja,
postane zapuščena:

tudi pot brez molitve 
se oži in krajša.

Ko so vse poti neprehodne,
me objame strah,

dvom,
da ne pridem do svojega Boga.

Nevihtni oblaki me prisilijo,
da poiščem zavetje.

Pod samotnim, hladnim previsom,
med zloženim, ožganim kamenjem

so ostanki pepela,
ugaslega ognjišča.

Tudi Mojzes je bil tu, 
davno nekoč, pred menoj …

Stanka Mihelič
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Narodno srečanje OFS Slovenije
Ptuj, 25. junij 2023

Frančiškov svetni red

Mirko Potočnik

Na praznik državnosti smo se sestre in bratje Frančiško-
vega svetnega reda skoraj vseh krajevnih bratstev iz 
Slovenije zbrali v samostanu sv. Petra in Pavla na Ptuju. 
Čeprav je bilo isti dan tudi romanje bolnikov in starejših 
na Brezje (kjer je gotovo bilo tudi nekaj naših sester in 
bratov), se nas je zbralo lepo število.
Srečanje smo začeli s sveto mašo. Pred začetkom nas 
je pozdravil br. Jože Kozel, podpredsednik narodnega 
sveta, na videoposnetku pa nas je pozdravila tudi naša 
sestra Fani, ki zaradi težke bolezni še vedno ne more biti 
med nami. Br. Jože je predstavil dnevno dogajanje in ob 
tem povedal, da bo nabirka pri sveti maši namenjena 
za obnovo v potresu prizadete cerkve v Izmirju, kjer de-
luje nadškof p. Martin Kmetec, ki je vodil somaševanje. 
(Zbrali smo skoraj 2.000 evrov. Hvala vsem, ki so daro-
vali.)
V homiliji je ob evangeliju o sv. Janezu Krstniku opozoril 
na tri pomembne stvari, ki jih je poudaril sv. Maksimili-
jan Kolbe: priprava, trdo delo in žrtev – darovanje. Ker je 
bil sv. Janez zvest resnici, je bil vržen v ječo in umorjen. 

Tudi sv. Frančišek nas uči enako. Vse svoje življenje si 
je prizadeval, da bi spoznal, kaj Bog hoče od njega. Na 
koncu se je združil s Kristusom, z njegovo ljubeznijo na 
križu, ko je sprejel Kristusove rane.
Danes se tudi mi sprašujemo, kako naj živimo, se pripra-
vljamo, usposabljamo, molimo in poglabljamo v resnico 
življenja, kako naj živimo odnos do Kristusa. To so bi-
stvena vprašanja, ki si jih moramo Frančiškovi bratje in 
sestre zastaviti in na katera moramo odgovoriti. Danes 
se mnogi sprašujemo, kam gre Cerkev, to Božje ljudstvo. 
Zbuditi bi se morali! Kolikokrat smo soseda, ki ne hodi k 
maši, povabili: Pridi … Vsi moramo delati za Božje kra-
ljestvo.
Ljudsko petje med sveto mašo je na novih orglah spre-
mljal organist Luka Gojkošek. Po sveti maši pa je nekaj 
pesmi zapel znani hrvaški kantavtor duhovne glasbe 
Antonio Tkalec.
Po skupnem kosilu na križnem hodniku minoritskega 
samostana smo se vrnili v cerkev. Za nekaj trenutkov 
se nam je pridružila skupina slepih in slabovidnih, ki so 
med izletom na Ptuj prišli poslušat nove orgle. Nanje je 
spet prijazno zaigral Luka. Nato je br. Jože Kozel povabil 
k mikrofonu nadškofa p. Martina in našega brata Primo-
ža Hodaka. Oba sta odgovarjala na vprašanje, kako v 
svojem življenju živita Frančiškovo karizmo.
Ob slikah cerkve sv. Polikarpa v Izmirju je nadškof pred-
stavil bogastvo cerkve, ki je bila v potresu močno poško-
dovana. Nato je spregovoril o svojem delu in življenju v 
njihovi škofiji. O sebi je dejal, da je prej Frančiškovo ka-
rizmo živel v skupnosti, zdaj pa je bolj sam; najbolj mu 
manjka prav bratstvo.
Br. Primož Hodak je oficir v Slovenski vojski. Kot vojak je 
spoznal, da je najbolj pomembno tisto, kar najbolj po-
trebujemo: mir, razumevanje in ljubezen. Če bi znali vsi 
dajati, bi dvakrat prejemali. Podobno kot sv. Frančiška je 
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odločitev. Spomnil je tudi na papeževo povabilo k vese-
lju evangelija.
Br. Primož je povedal, da je vojska v marsičem podobna 
redovni skupnosti. Ima strukturo in pravila in dokumen-
te. Kot vojaki si nikoli ne želijo vojne, med seboj pa so 
bratje, ki potrebujejo drug drugega. Hvala Bogu pa ima-
jo vojaki tudi duhovno oskrbo, kjerkoli so po svetu. Oba 
gosta sta povedala še veliko zanimivega.
Po pričevanjih so se udeleženci razdelili v več skupin. 
Prva si je ob razlagi p. Milana Kosa, provinciala sloven-
skih minoritov, ogledala znamenito samostansko knji-
žnico, druga skupina se je odpravila na krajši sprehod 
in ogled najstarejšega slovenskega mesta, tretji pa so 
lahko ostali v cerkvi pred Najsvetejšim. Srečanje se je za-
ključilo s petimi litanijami Matere Božje.
Za izredno prijetno in duhovno bogato srečanje se mo-
ramo zahvaliti narodnemu svetu in br. Jožetu, ki je po-
skrbel, da je bilo možno celotnemu srečanju prisostvo-
vati v neposrednem prenosu preko kanala Youtube in 
FB ter je še vedno na ogled v arhivu in na spletni strani 
OFS Slovenije. Seveda pa gre posebna zahvala tudi do-
mačemu in sosednjim krajevnim bratstvom, ki so poskr-
bela za vse potrebe udeležencev.

Vodstvu tretjega reda v Sloveniji se iskreno zahvaljujem za narodno 
srečanje 25. junija, na katerem sem smel sodelovati. 

Naj vam Bog povrne za vsak dar, ki ste ga namenili za pomoč naši 
škofiji. Naj vas blagoslavlja vsemogočni, dobri Bog. 

Mir in vse dobro!

p. Martin Kmetec

tudi njega Jezusu približala bolezen, ko je molil, prebral 
veliko knjig in razmišljal. Nato je v Kamniku srečal sestre 
in brate OFS in tam je pred dobrim desetletjem vstopil 
v noviciat.
Brat Jože ju je tudi vprašal, kako je biti Frančiškov brat na 
delovnem mestu. Nadškof Martin je povedal, da mu pri 
vodenju škofije pomaga tudi to, kar se je naučil pri mino-
ritih. Pomembno je poslušati druge pred sprejemanjem 
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Romanje z brati minoriti 2023

Moje romanje v Assisi s slovenskimi 
romarji

Moje ime je Huang Hua. Rojen sem bil v Šanghaju na Ki-
tajskem, tu sem preživel svoje življenje do lanskega leta. 
Moja mama je bila zelo verna in dobra žena, kasneje ji je 
v veri sledil tudi oče. Z ženo Tereso imava dva sinova, ki 
imata poleg kitajskih še krščanski imeni Martin in Luka. 
Pred štirimi leti sva s starejšim sinom Martinom romala 
po Jakobovi poti v Santiago de Compostela. Fant je bil 

star deset let, in ko sva bila na poti, sva srečala slovensko 
romarico, ki je urednica te revije. Zelo smo se povezali, 
saj smo imeli enake vrednote: ob večerih smo obiskovali 
sveto mašo in se pogovarjali o naših verskih izkustvih. 
V letih po romanju smo ostali povezani s pomočjo digi-
talne tehnologije. V času epidemije koronavirusa je bilo 
zelo težko, vendar je tudi ta čas minil. V tem času smo se 
preselili 3000 kilometrov v notranjost moje domovine, 
v bližino gorskega jezera, pod planine. Tu je tudi majh-
na katoliška skupnost, v katero smo vsi člani družine 
aktivno vključeni: žena Teresa igra pianino in vodi petje 
pri svetih mašah, starejši sin je ministrant, mlajši skrbi 
za projekcijo besedil, sam pa tudi pojem in pomagam 
duhovniku, kjer me potrebuje. Ko se je situacija glede 
koronavirusa umirila, sem razmišljal, da bi ponovno od-
šel na romanje po Jakobovi poti. Starejši sin Martin mi 
je dejal: »Tokrat vzemi s seboj mojega mlajšega brata 
Luka. Tudi on potrebuje izkušnjo romanja po Jakobovi 
poti.« Malo sem okleval, ker je Luka star šele devet let, 
vendar sem se nazadnje odločil in ga vzel s seboj. Naj-
prej sva obiskala mojo soromarico v Sloveniji in skupaj 
smo začeli hoditi po slovenski Jakobovi poti. Prišli smo 
od Slovenske vasi do Novega mesta, takrat pa je Luka 
dobil sončarico in smo morali prekiniti romanje. Ko se je 
pozdravil, se nama je ponudila priložnost, da bi skupaj s 



25Utrinki iz Assisija

slovenskimi brati minoriti poromala v Assisi. Ker sva ime-
la z Lukom še nekaj časa do odhoda v Španijo, sva se od-
ločila, da poromava še v Assisi, saj me sveti Frančišek že 
dolgo navdušuje. To je bila zelo dobra odločitev, saj sva 
srečala cel avtobus prijateljev, ki želijo hoditi po Franči-
škovi poti. Vsi so naju lepo sprejeli in nama pomagali pri 
jezikovnih težavah. Na tem romanju sem še bolj vzljubil 
svetega Frančiška. Ko sem molil pred kipom Presvete-
ga srca Jezusovega v baziliki, sem mu rekel: »Če naša 
Cerkev potrebuje popravilo in če je Frančišek njen ste-
ber, upam, da sem jaz majhen zidak v njem.« Na koncu 

Asiški utrinki
Kot otrok in najstnica sem z družinami večkrat obiskala 
Assisi. Vsakič je bilo nekoliko drugače, vedno pa je bilo 
lepo in želela sem si, da bi se tja še vrnila. Bolj ko se je 
približevalo poletje, bolj sem čutila, da je letos po nekaj 
letih čas za ponovno romanje v mestece sv. Frančiška in 
Klare.

Že pred odhodom v Umbrijo me je pritegnil načrt 
romanja in tudi potem me je vsak kraj navdušil po svoje. 
Fascinantno je bilo obiskati kraje, kjer se je zadrževal sv. 
Frančišek s svojimi brati. Samotišče Carceri nas je že s 
svojo naravo in svežino (ki je v tisti vročini še posebej 
dobro déla) povabilo v spokorno vzdušje. Neverjetno je 
bilo opazovati freske v baziliki sv. Frančiška in prisluhniti 
simboliki, ki se skriva v njih, še posebej doživeto pa mi 
je bilo ob svetnikovem grobu. Tja sem se v prostem času 
še enkrat vrnila, prav tako pa smo tam ob adoraciji preži-
veli zadnji večer pred vrnitvijo domov. Čeprav nas je bilo 
polno, se mi je zdelo ozračje tako spokojno in zbrano, 
kot bi bili tam le sv. Frančišek, Bog in jaz. Tudi v baziliki 
sv. Klare se mi je zdelo vredno zadržati se nekoliko dlje 
in moliti pred znamenitim križem.

romanja sva se prisrčno poslovila od novih prijateljev, 
obiskala sva še Vatikan in nato začela romati po Sever-
ni poti svetega Jakoba. Pot je težka, moj sin Luka pa je 
zelo pogumen fant. Utrujenost, vročino, žejo, žulje, vse 
premaguje z zaupanjem v Božjo pomoč. Njegova vera je 
živa in otroško zaupna. Bogu sem hvaležen za vsa lepa 
doživetja in upam, da bomo nekoč obiskali Frančiškov 
Assisi s celo družino. 

Huan Hua (Frančišek Ksaverij)
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Ne gre pozabiti na jaslice, ki jih je bilo letos na vsakem 
koraku res veliko – od velikih in težkih do čisto drobnih, 
skritih v orehovo lupinico. Čudili smo se, koliko različnih 
jaslic je mogoče izdelati z raznoraznimi barvami in ma-
teriali, umetnine pa so nas vabile k poglabljanju v božič-
no skrivnost. No, nekaj posebnega je bilo vsekakor tudi 
sredi poletja peti Sveto noč in druge božične pesmi ter 
si voščiti vesel in blagoslovljen božič.

Če česa pred prihodom v 
Assisi nisem pričakovala, 
je to zagotovo vzpon na 
kakšno vzpetino. Resda 
je teren v srednjeveškem 
in kamnito pozidanem 
mestecu razgiban, 
pa vendar je to nekaj 
drugega kot znameniti 
hrib Monte Subasio. Brat 
Tine nas je že od prvega 
dne naprej nagovarjal k 
ogledu sončnega vzho-
da, češ da je to nekaj, 
česar preprosto ne gre 
zamuditi. Čeprav je bila 
ura odhoda odprave za 
moj zaspani okus po-
polnoma neprimerna, 
sem se tistega četrtka 
ob 3.30 vseeno znašla 
na robu kampa s svetil-

ko v roki, pripravljena na novo doživetje. Deset zagna-
nih romarjev se je podalo najprej do Carcerija in nato 
po gozdu naprej do planote. Nihče od nas ni pričakoval 
tako visoke trave in utiranja poti med bodečimi nežami 
in drugimi rastlinami, ki so nam oteževale hojo. Občutek 
je bil, kot bi »gazili« po snegu. A veselje ob osvojenem 
vrhu je bilo potem še toliko večje. Prispeli smo ravno 
pravi čas, da smo v pričakovanju zagledali prebujanje 
sonca, občudovali čredo konjev v jutranji svetlobi in se 
kmalu podali nazaj v dolino na zasluženi zajtrk.
V Assisiju se te dotaknejo tudi vsakdanji dogodki, ki se 
nam v hitrem tempu življenja sicer večkrat zdijo popol-
noma samoumevni. Tako kot smo navsezgodaj na Mon-
te Subasiu občudovali sonce, smo zvečer uzrli sestro 
luno in zvezde, v pripeki smo bili hvaležni, da nas je vsaj 
za kakšen trenutek osvežil brat veter, skrbno pa smo rav-
nali s sestro vodo.
Poleg mogočnih cerkva v čudovitem mestecu in krasne 
narave pa me je v Assisiju nagovarjal tudi način bivanja. 
Bili smo zbrani iz cele Slovenije, različnih starosti in zna-
čajev, pa smo vseeno zmogli živeti skupaj, se prilagajati, 
včasih tudi potrpeti, večinoma pa deliti svoje veselje in 
razmišljanje, si pomagati, skupaj moliti in prepevati …
Assisi je kraj, kjer mir postane skoraj otipljiv. In čeprav 
je od življenja sv. Frančiška minilo že 800 let, je še ve-
dno aktualen svetnik, ki nas vabi k veselju, preprostosti, 

zahvaljevanju, molitvi v samoti in življenju v skupnosti. 
Vse to smo imeli možnost izkusiti tudi na romanju. Hva-
ležna sem, da sem bila lahko del tega.

Veronika Grebenc

Assisi – mesto dveh izjemnih svetnikov 
… in od nedavnega tudi mesto svetnika Carla Acutisa. 
Končno nama je bilo dano, da sva se lahko po 25 letih 
ponovno odpravila na romanje s patri minoriti na ta sve-
ti kraj. Vesela sva, da je bil tokrat z nama sin Matija, saj 
sva želela, da tudi on spozna življenje in duhovnost sv. 
Frančiška in sv. Klare.

Neprecenljivi ostajajo vtisi iz vseh krajev, ki smo jih 
obiskali, in spomini na vse najmlajše, mlajše in starejše 
sopotnike na romanju. Navdušujoče je bilo medgenera-
cijsko sodelovanje in povezovanje, še posebej pa vsako-
dnevna druženja ob skupnih molitvah in mašah, letos 
tudi z dvema romarjema iz daljne Kitajske.
Koliko globokih razmišljanj romarjev smo bili deležni na 
posameznih postajah križevega pota na poti v samoti-
šče Carceri – nepozabno!
Še posebej lepo doživetje je bilo praznovanje jubilejnega 
božiča v Grecciu, in to s presenečenjem, za katero je 
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poskrbela gospa Magda, ki nam je pripravila najboljšo 
in najslajšo tradicionalno slovensko potico!
Dano nam je bilo, da smo lahko imeli večerno molitev na 
grobu sv. Frančiška, preden smo se dokončno poslovili 
od Assisija in patra dr. Igorja Salmiča.
Zadnji dan romanja smo se na poti proti domu ustavili 
še na La Verni, svetem kraju Frančiškovih stigem. Med 
vsemi romarji je bilo čutiti tiho hvaležnost ter globoko 
zahvalo vsem izjemnim voditeljem: p. Danilu, p. Tinetu, 
p. Klemnu, p. Andreju in p. Igorju za vse razlage, nova 
spoznanja o svetnikih Assisija, obdobju, v katerem so ži-
veli, ter njihovem pomenu za sedanji čas. Kaj bi si lahko 
želeli še boljšega in lepšega med počitnicami?
Mir in dobro, dobri ljudje!

Aleš in Marija Feguš Friedl 

Večerna molitev na grobu sv. Frančiška
Po celodnevnem potepanju po Assisiju sem zvečer 
s tihim pričakovanjem stopala proti baziliki. Ker sem 

v Assisi poromala že 
večkrat, sem vedela, 
da bo ta večer najlepši. 
Sinova sta bila zelo 
utrujena in sta takoj, 
ko smo se posedli in 
umirili, zaspala.
»Le v Bogu umiri se 
moje srce, le On me re-
šil bo …« je odmevala 
pesem in me ponesla v 
meditacijo.
S hvaležnostjo sem za-

čutila, da v življenju hodim po pravi pot, da je moj svetil-
nik Jezus in vzornik med svetniki sv. Frančišek. Ponosna 
sem bila, ko sem doumela, da tudi moji otroci z veseljem 
spoznavajo življenje svetega Frančiška in da sem skupaj 
z njimi v njegovem mestu. V vsakdanjem hitenju in ob 
obilici materialnih dobrin se včasih izgubljam. Ponovno 
sem morala postati in prisluhniti, kaj mi sv. Frančišek in 
Jezus govorita v tišini. Dobrota in ljubezen, preprostost, 
ponižnost, iskrenost in veselje bodo še naprej pravi sme-
rokazi na poti mojega življenja. Trudim se, da bodo te 
vrednote zasvojile tudi moje otroke.
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Na grobu sv. Frančiška je tišina napolnila moje srce in 
vse moje čute. Iz tega večera, iz te ure molitve črpam 
moč za življenje v vsakdanu. »Veselite se v Gospodu 
zmeraj; ponavljam vam, veselite se.« (Flp 4,2–9) 

Mateja Muhič

Hvaležna za romanje
Iz srca sem hvaležna za izkušnjo, da sem smela na tako 
preprost način poromati in doživeti svete kraje, kjer je 
živel in deloval sveti Frančišek. Toliko bolj, ker imam izje-
mno izkušnjo, ko sem leta 2018 peš romala skozi te kraje 
v večni Rim. 

Assisi, ter najbolj navdihujoče, kako močno vero je imel. 
Ni čudno, da je vzor mnogim. Še enkrat hvala za tako 
lepo popotovanje, misli in doživetja.

Tatjana Krulc

Assisi – pot v globino
Assisi, pot mnogih src, stkanih vezi, dotikov nevidnega. 
Pod svodom neba razpeta čustva, zaznamovana z na-
smehi, besedami, molitvijo, pesmijo … Le Bog ve, kaj 
skrivajo za svojo srčnostjo. Biti enak; ne gre dajati po-
mena, saj iste misli ne tkejo iste niti, tudi iste besede ne 

Hvala za doživeto romanje ob molitvi in petju ter ob po-
globljenih informacijah, povezanih z življenjem in potjo 
sv. Frančiška Asiškega. 

Stanislava Terbovc

Bilo je začutiti Frančiškov čas
Ob razlagi patrov so ulice, trgi in cerkve oživeli, se pre-
budili v duhu časa, ko je tam bival Frančišek. Prav tako 
je bilo začutiti čas in energijo mesta, ko je tam prebival 
Carlo Acutis. Ob branju gospe Milanke sem začutila, 
kako plemenit je bil Carlo, kako pomemben mu je bil 
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istega pomena. V tišini vsega se mi 
zaustavi korak ob skriti, le z veliko 
mero pozornosti na okolico opaže-
ni votlini. Tišino zmoti šelest krošenj 
nad glavo in ščebet ptic v vejev-
ju. Misli zastanejo, oči zaobjamejo 
okolico, dušo zajame mir. Tu se poje 
slava Bogu, tu se polni duša v miru, 
brez posredovanja človeka. Čas se 
zaustavi. Nevidni so odmiki od osta-
lih romarjev. Kratki, a za dušo tako 
dragoceni. Pomislim na Frančiška in 
njegovo življenje … Frančišek, v tej 
samoti je tvoja duša iskala in našla mir. V globini tišine si 
našel moč z odgovori na neizrečena vprašanja. Prepro-
sto, povsem preprosto zavedanje za dejanja, ki sledijo 
povsem nesebično: od Boga do Srca in od Srca do člove-
ka, bližnjega in tujca. Moj čas je v tem pogledu omejen, 
ker je vezan na predvideno pot nekega dne, podarjene-
ga v življenju. Izkušnja sama postane dovolj globoka, da 
lahko dojamem tvojo molitev v samoti. Sončna pesem 
postane sonce vsega, čemur sledim. Še vedno ostajam 
v samoti trenutka, ki ga ni zmotil glas človeka. Rado-
stni dotik milosti mi odpira oči duše in srca. Po cerkvah, 
ulicah, poteh … Vse postaja en sam trenutek veličine 
sobivanja, povezan z Bogom, sv. Frančiškom in romarji 
vse do razhoda. Nenačrtovane poti prinašajo višjo raven 
človekove zavesti. Iz nepričakovanega se v vsej razse-
žnosti zbistri srčika bistveno dobrega. Sled Frančiškove 
poti seže v globino, od koder črpa v človekovo majhnost 
vklesano izkušnjo nesebične Božje ljubezni.

Bog je že tu
Po poti Frančiška in svete Klare, po poti življenja 
vodi nas pot v globine neznane, čez skalne pre
vise, čez senčne doline, čez jasne poti. Z Božjim 
navdihom v miru sledimo znanemu cilju, ki je pri
pravljen tudi za nas. Z molitvijo v duši, z veseljem 
v srcu odpravljamo se danes na pot.
Ne čakaj na jutri, zdaj se odpravi na pot.
Imel boš nasmeh na obrazu, imel boš lahek korak, 
Jezus, sveti Frančišek in sveta Klara bodo na poti 
življenja s teboj. Božja ljubezen je dih, ki te sprem
lja, čutiš lahko jo v življenju povsod.
Ne čakaj na klic, glej, Bog je že tu.

Silva Žabota 
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Slike so vzete s strani www. pinterest.com.

Kaj je »bogoslužno leto«? 
To je koledar, ki določa bogoslužna opravila Katoliške cerkve za vsak dan v letu. Bogoslužno leto se vsako leto začne 
na 1. adventno nedeljo. Nato si po vrsti sledijo naslednja obdobja: adventni čas, božični čas, čas med letom, postni 
čas, velikonočni čas in še enkrat čas med letom. Zadnja nedelja v cerkvenem letu je nedelja Jezusa Kristusa, Kralja 
vesoljstva.
Za vsako obdobje v bogoslužnem letu je značilna ena od treh barv: vijolična, bela ali zelena. Poleg teh treh barv pa 
ima v bogoslužju pomembno vlogo tudi rdeča barva.
NALOGA 1: Vpiši oba manjkajoča dela in vsakega od delov bogoslužnega leta poveži z njegovo barvo.

Zelena je barva rasti, upanja in življenja; izraža naravo in stvarstvo 
ter s tem hvaležnost za vse, kar nam je Bog podaril; uporablja se ob 
nedeljah in med tednom v času med letom oz. po praznikih.

Bela je barva luči in svetlobe; to je barva popolnosti, večnosti, čistosti, 
nedolžnosti, resnice; uporablja se ob velikih praznikih: na veliko noč in 
božič, pri zakramentih sv. krsta, sv. zakona, mašniškega posvečenja ... 

Vijoličasta je barva spremembe, preobrazbe, pričakovanja in spokornosti; 
izraža upanje v vstajenje; uporablja se v adventu, postu, pri zakramentu 
sprave in pogrebih. 

ADVENTNI ČAS

ČAS MED LETOM
POSTNI ČAS

ČAS MED LETOM

Sledimo Jezusu skozi bogoslužno leto
s. Tina Dajčer, ŠSFKK
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Pri bogoslužju je zelo pomembna tudi rdeča barva. O rdeči in več o ostalih barvah boste lahko prebrali v naslednji številki. 
 
Bogoslužno leto smo ponazorili s krogom. Na njem je s številkami označenih pet delov. 
NALOGA 2: Vstavi manjkajoče zaporedne številke in pobarvaj vsak del z barvo, ki je izbrana zanj v bogoslužnem letu.  
NALOGA 3: V vsak pobarvan krožni izsek vpiši čas bogoslužnega leta.  
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Nobene rože ni več ...
Doroteja Emeršič

Bom kar zapisala, kot je bilo: 5. avgusta me je v jutranjih 
urah poklicala hči iz Ljubljane in zaskrbljeno vprašala: 
»Ste v redu? Niste poplavljeni?« Začudeno sem jo vpra-
šala, zakaj me to sprašuje, ona pa: »A ne veš, da je pol 
Slovenije poplavljene?« Sledilo je iskanje informacij, kli-
canje prijateljev na poplavljenih področjih in zaskrblje-
no spremljanje informacij ter šok ob dramatičnih prizo-
rih. Ob razmišljanju, kako pomagati, so se mi utrinjale 
misli: predvsem bi želela koristiti, nikakor biti v napoto 
ali pasti radovednost. Nazadnje sem ugotovila, da še 
najbolj pomagam, če jim izrečem molitveno podporo. 
Naj jim Gospod da moči in modrosti, da bodo preživeli 
ta hudi čas in našli moč za življenje. Ob klicu prijateljev z 
gorske kmetije nad Zgornjo Savinjsko dolino sem zbra-
la pogum za pot v te udarjene kraje. Do Nazarij ni bilo 
videti hudih posledic ujme. Tam pa so me pretresli kupi 
naplavljenega lesa in pripoved sestre OFS, da jim je v 
nekaj minutah zalilo klet do višine metra in pol. Vožnja 
ob Savinji navzgor je razkrivala samo še hujše prizore. V 
Ljubnem se je pokazala vsa resničnost v zelo hudi obli-
ki. Srce pa so pobožali plakati ob poti: Občudujemo vaš 
pogum! Hvala za vaše veliko srce! Hvaležni smo vam! 
Pokazala se je medsebojna solidarnost in pomagala 
prestati toliko hudega. Kmalu pa se ni dalo več peljati 
po glavni cesti, ker je enostavno ni bilo več. Prijazen do-
mačin me je usmeril na obvoz po hribih in vesela sem 
bila, da sem mu lahko naredila uslugo in ga peljala do 
Luč. Tako sva imela oba korist. Med potjo mi je pretresen 
pripovedoval, kako silovito je bilo dogajanje v tisti noči. 
Ob treh ponoči ga je zbudilo hrumenje vode. Zbudil je 

goste, ki so spali v njegovem apartmaju, in jih prepričal, 
naj umaknejo avtomobile na višje ležeča mesta. Najprej 
se jim je zdelo, da pretirava, ko pa so jih umaknili, je prej-
šnje mesto že zalila voda. Savinjčani so močni in trdoživi 
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ljudje, vendar jih bo še dolgo spremljala teža dogajanja 
v teh dneh. Najprej tiste, ki so bili ob vse, pa tudi druge, 
saj človek ne more ostati ravnodušen ob stiski soseda. 
Prijatelji na kmetiji so bili sicer obvarovani poplav, jim je 
pa voda razdejala gozdne ceste in niso mogli odvažati 
lesa, kar jim je povzročilo veliko škodo, saj je pod lubjem 
lubadar, in če se ta les hitro ne odpelje, se lubadar razširi 
na zdrava drevesa. Tako je škoda dvojna: lubadar in cena 
lesa, ki je nižja, če les dalj časa leži v gozdu. 
Ob zgodbah ljudi, ki so srečni, da so si rešili golo življe-
nje, je res težko ostati miren. Ob pogledu na hiše, ki zija-
jo prazne in z odprtimi okni, v notranjosti pa ni ničesar, 
samo sledi blata in vlaga, te mrzlo spreleti. Ko sem se 
ogledovala, da bi srečala koga, ki bi mi lahko povedal kaj 
več, sem za eno izmed takih praznih hiš ugledala nišo 
v steni in v njej Marijin kip, zastrt z železno ograjo, na 
njej pa sledi trave, ki jih je pustila voda. V sosednji hiši je 
lastnica čistila okolico in žalostno dejala: »Poglejte, kako 

je vse sivo in žalostno. Nobene rože ni več, ljudi ni več … 
Zdaj se ravno odločajo, ali bodo lahko obnovili hiše ali 
pa si jih bodo postavili drugje, na bolj varnem mestu.« 
Nisem imela moči, da bi še koga kaj vprašala. 
Srce pa mi ne da, da ne bi zapisala lepega doživetja, ki 
je prekrilo vso težo videnega z nežno tančico radosti: 
spremljala sem prijateljico, ki je peljala avto k mehaniku 
in električarju. Plašno sem ga vprašala, ali bi hotel po-
gledati še mojega, ker mi ni svetil zadnji levi smernik. 
Dobrovoljno se je odzval, gospod zrelih let, šepajočega 
koraka, mimogrede popravil smernik, nato pa dejal: »Pa 
poglejmo še ‘pante’, ali kaj škripajo!« Skrbno jih je po-
škropil, nato odprl še ‘havbo’, pregledal motor, preveril in 
dolil olje, odprl celice v akumulatorju in dolil destilirano 
vodo. »Veste, jaz ne popravljam avtomobilov za denar, 
ampak za hobi,« se je mimogrede pošalil. V dolini, kjer 
živijo taki ljudje, upanje res ne more umreti. 



33Razvedrilo z Gospodom
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GOSPOD, POZNAŠ KAKŠEN VIC? 
Vem, vem: Možakar vpraša mladeniča na avtobusni postaji: "Si se ti že oženil?" 
"Ne še," odgovori mladenič. Možakar: "Ja, kaj pa čakaš?" Mladenič: "Avtobus."  
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Izpil je kelih življenja
Boris Kham

Zazrl sem se v prelepo sliko 
oljke, ki stoji na vrtu pred 
zgornjo baziliko v Assisiju, 
eno izmed mnogih v oljčni-
ku Sacra Conventa, ki smo 
jih oljkarji večkrat negovali 
in obirali. Vzbudili so se lepi 
spomini in misel mi je pole-
tela v »Božji oljčnik«, kjer v 
Božjem naročju počiva prija-
telj Pavle Košorok.1

Odšel je zdravnik z velikim sr-
cem, ljubitelj kulture, dobrot-
nik in prijatelj. Dr. Pavle je že 
od mladih nog v sebi nosil 
željo in zavedanje, da bo 
zdravnik, da bo lahko le kot 
odlično izobražen zdravnik 
reševal življenja. Z optimiz-
mom, voljo, vztrajnostjo in 

njemu lastno energijo je ustanovil medicinski center Ia-
tros in ga razvil v mednarodno priznano ustanovo, spe-
cializirano za celotno oskrbo črevesnih bolezni na enem 
mestu. Predan je bil bolnikom in zaposlenim v centru. 
Zanimiva je njegova izjava v enem izmed intervjujev: 
»Vedno sem rad delal, predvsem pa je bil izziv, če si smrt 
ogoljufal.« V drugem intervjuju je dejal: »Bolnik začuti, 
če se odpreš in ga obravnavaš kot osebo, ne kot stvar. 
Vsak človek je edinstven in vse težave, s katerimi se je 
v življenju spopadel, ga oblikujejo.« Pri obravnavi bolni-
kov je imel vedno pred očmi zavedanje, da ima človek 
tudi duhovno dimenzijo, in je temu posvečal pozornost 
pri svojem delu. Za bolnike je imel poseben posluh, za-
nje je skrbel z očetovsko skrbjo. Tudi sam sem doživel 
njegovo zavzetost, ko sem ga povprašal za nasvet, kako 
naj ravnam, kam naj se obrnem glede težav s hrbteni-
co. Upošteval sem njegove nasvete in stvari so se lepo 
uredile. 
Dr. Pavleta je prežemalo veselje do kulture, imel je pre-
tanjen občutek za glasbo. Kot violinist je sodeloval v 
zdravniškem orkestru Camerata medica, katerega kon-
cert je vsako leto organiziral v Polhovem Gradcu. V Ia-
trosu je prirejal kulturne prireditve, razstave, glasbene 
dogodke in recitale. Njegova občutek in skrb za ljudi sta 
segla preko naših meja. Kot zdravnik je deloval na Mada-
gaskarju, sodeloval je s p. Mihom Drevenškom, podpiral 
je šolarje v misijonih. 
Ob misli na dr. Pavleta se ustavim, ker je bil človek glo-
boke vere, zaupanja, optimizma in veselja do življenja. 

Premagal je veliko ovir v življenju, a je znal z globoko 
vero in zaupanjem v Boga pluti naprej k svojim vizijam. 
Ko je pred leti doživljal težko preizkušnjo, sem ga šel 
obiskat in med potjo razmišljal, kako začeti pogovor. 
Ob srečanju z njim pa je ta skrb, negotovost v trenutku 
izpuhtela, »razorožili« so me njegova globoka vera, zau-
panje v Boga in optimizem za prihodnost.
Navduševal me je s svojo širino, nagovarja(lo) me (je), 
da ga je vsakršno zlo prizadelo globoko v dušo. Izdelati 
je dal kelih,2 v katerega so vdelani kamni iz krajev, kjer 
je bilo veliko trpljenja in človeških ponižanj: eden je iz 
Auschwitza, drugi s Polja smrti (Kamboža) in tretji iz Bar-
barinega rova. V kelihu pa je še četrti kamen, Frančiškov 
iz Assisija, kot simbol upanja v mir in dobro. Originalni 
kelih je poslal papežu Frančišku s priloženim pismom, ki 
ga je zaključil z besedami: »Želim si, da bi vi, sveti oče, 
opravili s tem kelihom spravno daritev za vse to zlo.« 
Skoraj petdeset let smo (bili) s Pavletom in njegovo ženo 
v zakonski skupini. V to naše občestvo je vnašal dobro 
voljo, široko razgledanost, optimizem in predvsem glo-
boko vero. Njegov vzornik iz Svetega pisma je bil pre-
rok Job, ki je kljub vsem preizkušnjam zaupal v Boga in 
se mu predal. Ta lik svetopisemskega Joba smo občutili 
tudi v Pavletu. Skozi njegovo delo in življenje smo lah-
ko začutili Frančiškovega duha – skupaj smo poromali v 
Frančiškove kraje, Pavle se je z veseljem pridružil oljkar-
jem v minoritskem oljčniku Sacra Conventa v Assisiju.
Dragi Pavle, hvala za tvoj optimizem, upanje, ljubezen, 
zgled pokončnega človeka; uresničil si svojo misel, za-
pisano v reviji Prijatelj: »Kadar se življenje izteče, je to 
kot vzpon na goro.«
1Prof. dr. Pavle Košorok, specialist kirurg in ustanovitelj 
Medicinskega centra Iatros. 
2Kelih je izdelal zlatar Christopher Stadler Porenta iz 
Ljubljane.
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Gospod naj ti podari mir!

https://www.franciskani.si/?page_id=383

Letošnje poletje so zaznamovale julijske viharne nevihte 
in zemeljski plazovi ter avgustovske uničujoče poplave. 
Veter je ruval in lomil drevesa ter odkrival strehe, zemelj-
ski plazovi so grozili hišam, pobesneli hudourniki in reke 
so odnašali imetje, mostove in ceste ter nanosili blato 
in mulj. Ostale so apokaliptične podobe preoblikovanih 
dolin in naselij. Spoznali smo, da smo majhni in nebo-
gljeni pred naravo in pred Bogom. A spet smo dokazali, 
da v nas živi ljubezen, in smo priskočili na pomoč, vsak 
po svojih močeh.
V tej številki revije Brat Frančišek še vedno črpamo iz 
vsebin Frančiškovega Vodila manjših bratov, in sicer o 
življenju v majhnosti. Frančiškova duhovnost nam pri-
naša dve razmišljanji o majhnosti: prvo je zapisala šolska 
sestra sv. Frančiška Kristusa Kralja, ki misijonari v Ugan-
di, s. Urša Marinčič, drugo pa podpredsednik koprskega 
pokrajinskega sveta Mirko Potočnik OFS. Rubrika Naša 
evangelizacija nas bogati s katehezo o življenju v majh-
nosti. Poglejte, kako je bilo na narodnem srečanju Fran-
čiškovega svetnega reda, ki je potekalo v soboto, 24. ju-
nija 2023, na Ptuju. Pripravlja pa se srečanje bratov in se-
ster vseh Frančiškovih redov Duh Assisija, ki bo na Brez-
jah v soboto, 28. oktobra 2023. Ne spreglejte nove Žet-
ve, ki povezuje vse molivce in molivke Živega rožnega 
venca. Morda vas zanima, ali gre tudi Jezus na dopust? 
Preverite v rubriki Mladi Frančišku. Svetodeželska rubri-
ka nam prinaša še predzadnje nadaljevanje potopisa z 

romanja s »fičkom« v 
Sveto deželo ter ne-
kaj novic in povabil 
na romanje. Če priča-
kujete goste, pa vam 
bo gotovo v izziv pri-
praviti čudovito be-
lokranjsko pogačo. 
Poskusite!
Želim vam veliko rasti 
v majhnosti in dobro 
pripravo na prazno-
vanje sv. Frančiška!
Gospod naj ti podari 
mir!

br. Janez Papa

https://www.kapucini.si/

Frančiškov 
prijatelj

V tej številki Frančiškovega prijatelja razmišljamo od 
vedrini. Z njo je povezano tudi veselje. Vsekakor smo 
hvaležni Bogu za to krepost in za trenutke, ki jih lah-
ko živimo v vedrini, veselju in ljubezni. Tako do Boga, 
do bližnjega in tudi sami s seboj.
Že Jezus, pa tudi svetniki – vzor imamo v sv. Franči-
šku – nas vabijo, da sta v našem srcu vedrina in ve-
selje. Kljub popravam in razdejanju, ki so se zgodili, 
vedrino prinaša človek, njegova bližina, pomoč in 
ljubezen. Tudi v težkih trenutkih drug drugemu po-
magamo razvedriti temno nebo.
V intervjuju nam del svojega življenja odstira br. Do-
minik Papež, ki ga samo še nekaj dni loči od njegovih 
večnih zaobljub v redu kapucinov. Prebrali boste lah-
ko, kako Bog vodi mladega človeka in kako se le-ta 
po padcih tudi pobira. Seveda takrat, ko zaupa v Go-
spoda, dela in živi tisto, kar je Božja volja.
V rubriki Poklical si me predstavljamo duhovnika, ki 
se je kar dolgo boril z Gospodovim vabilom. Gospod 
ga je pogosto vabil in spominjal. Zbral je pogum. Pre-
berite, kaj se je takrat zgodilo.
Poletni meseci so bili polni vedrine in veselja. Tako na 
oratorijih, v Assisiju kot z ministranti in na svetovnem 
srečanju mladih v Lizboni.

Vedrina je tudi v 
harmoniji odno-
sov, pri molitvi 
ter pri svetih in 
predanih bratih, 
ki so izžarevali ali 
pa še vedno izža-
revajo Boga.
Naj vas tudi ob 
pogledu na foto-
grafije prevzema 
hvaležnost Bogu, 
da smemo tukaj 
in drugod do-
življati vedrino, 
veselje in lepoto.
br. Vlado Kolenko



36 Obvestila

PREDAVANJA IN POGOVORI – ZOOM DOGODKI

V letu, ko obhajamo 800-letnico Vodila in pripravo prvih jaslic v Grecciu, Frančiškovska konferenca 
pripravlja vzgojni program, v katerem bomo poglabljali frančiškovsko duhovnost. Imeli bomo 

sedem srečanj, ki bodo potekala enkrat mesečno, ob sredah ob 20.00, po Zoomu. 
Program bomo sklenili aprila 2024 s študijskim dnevom, ki bo izveden v živo.
Na https://www.facebook.com/fransreca bodo redno objavljene vse potrebne informacije.

Nekaj dni pred srečanjem bodo predstojniki dobili vabilo po e-pošti, ki vam ga bodo posredovali.  
Sami pa lahko povabite vse, za katere mislite, da bi jih program zanimal.

Človek je bitje simbolov. Preko simbolov laže zaslutimo večne 
resnice. To je doumel že Frančišek Asiški, ki je v votlini nad 
Grecciom pripravil scenarij, ki je spominjal na dogajanje v 
betlehemskem hlevu – vola, oslička, ovce, verno ljudstvo – 
pastirci. Skupaj so praznovali najsvetejšo daritev in s tem prihod 
Odrešenika med ljudi. Na ta način je želel oživiti evangeljsko 
sporočilo in ljudem pokazati ponižnost Božjega Sina, ki se je dal 
položiti v skromne jasli. V poznejših stoletjih se je pripravljanje 
jaslic razmahnilo do neverjetnih razsežnosti. Človek je res bitje 
simbolov. Je pa tudi bitje preprostosti in majhnosti, sicer ga ne 
bi tako zelo in vedno znova nagovarjala preprostost in majhnost 
otroka, posebej Božjega otroka. 
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PREDAVANJA IN POGOVORI – ZOOM DOGODKI

Pred sedemintridesetimi leti je sveti papež 
Janez Pavel II. v Assisi povabil verske voditelje, 
da so prišli skupaj in molili za mir. Od takrat 
se Frančiškovi in vsi ljudje dobre volje okrog 
27. oktobra zbiramo v duhu Assisija v molitvi za 
mir. Letošnje srečanje bo torej v Marijinem svetišču 
na Brezjah pod geslom Vodilo v našem vsakdanjem 
življenju. Morda bo kdo pomislil: "To pa ni zame, 
saj nisem brat/sestra OFS ali posvečena oseba." 
Ne tako! Frančišek nas vse nagovarja, od najbolj 
preprostih do visoko izobraženih. Njegova 
majhnost je tako velika, da se v njej vsak lahko 
dobro počuti. Pridite, praznujmo skupaj!
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Angel majhnosti

Nikamor ni treba hoditi,
nikamor oditi,

ničesar ni treba zaobiti,
ničemur se umakniti,

samo tu in sedaj 
 srce odpreti,
roke razpreti,
glavo skloniti,

angela majhnosti
poljubiti …

p. Janez Šamperl



V vseh življenjepisnih pričevanjih poročajo, da Frančišek ni čutil potrebe, 
da bi organiziral socialno pomoč za uboge, ampak prej to, da bi delil z njimi 
življenje. Gotovo je Frančišek pomagal ubogim, zlasti gobavcem. Ne smemo 

pozabiti, da je začetek njegovega spreobrnjenja zaznamovan prav s srečanjem 
z gobavcem, ki mu je »izkazal usmiljenje«, tako da mu je dal denar in poljub 

(ne samo denarja in ne le poljuba!). Prepričani smo, da bi tudi danes pohitel na 
pomoč v poplavi prizadetim ljudem, kakor smo storili v tem primeru državljani 
Slovenije. Tudi delo, ki je del Frančiškove odločitve za uboštvo, je povezano z 

držo »vračanja« od Boga prejetih dobrin. Tako se izrazi v Vodilu za brate prvega 
reda glede dela: »Bratje, ki jim je Gospod dal milost, da lahko delajo, naj delajo 
zvesto in predano. Delajo naj tako, da se bodo ogibali lenobe, ki je sovražnica 
duše, vendar pa, da ne bodo ugašali tistega duha svete molitve in pobožnosti, 

ki mu morajo služiti vse časne stvari.«

Za Frančiška je torej delo milost in ga je zato kot sleherno milost treba vračati 
Darovalcu vsake dobrine. Drugače ne bi mogli razložiti sklicevanja na zvestobo 
in preudarnost, če ne bi šlo za nekaj, kar se nanaša na Boga in mora biti Bogu 

popolnoma posvečeno. To navodilo velja za vse. Tudi za tiste, ki niso pridruženi 
posvečenemu stanu, kot so duhovniki, redovniki in redovnice. V tem vzdušju 

vam želimo lepo praznovanje ob godu sv. Frančiška in vam kličemo: Mir in 
dobro!

Uredniški odbor



V bližini tvoji, Mati,  
čutimo se srečne, 
Marija, ohrani ti nam vere,  
luč resnice večne! 

p. Marjan Gojkošek


